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WALNE BEZ 
NIESPODZIANEK
   Jeśli WZCz to święto demokracji w spół- 
dzielni, to świętować chcą nieliczni. Drugi 
rok z rzędu frekwencja wyniosła około 2 
procent - wydano dokładnie 347 mandatów, 
w tym aż 86 pełnomocnictw. Oznacza to, że 
10 czerwca zainteresowanych tym, co się 
dzieje w „Energetyce” było zaledwie 261 
osób. W tym kameralnym gronie sprawnie 
przeprowadzono obrady, a zebranie zakoń- 
czyło się przed godziną 18:00, najwcześniej 
od czasów organizacji WZCz od 2009 roku. 
Zarząd otrzymał absolutorium, niemal jed- 
nogłośnie dokonano podziału nadwyżki bi- 
lansowej.
Relacja z  WZCz na  stronie 6.
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ZAMIEŃ WIECZYSTE 
NA WŁASNOŚĆ
     Rada Miasta st. Warszawy podjęła uchwałę 
umożliwiającą przekształcenie użytkowania 
wieczystego we własność z bonifikatą 95 pro- 
cent. Po latach starań mieszkańców i war- 
szawskich spółdzielni udało się uzyskać ko- 
rzystną decyzję. Uzyskanie pełnej własności 
jest jednak procedurą obarczoną licznymi 
warunkami i w praktyce może okazać się trud- 
ne. Mimo to spółdzielnia już złożyła pierw- 
sze wnioski. Posiadacze mieszkań wyodręb- 
nionych, muszą jednak działać samodziel- 
nie. Skorzystać w ogóle nie mogą mieszkańcy 
terenów o nieuregulowanym stanie prawnym 
gruntów.
Wszystko o przekształceniu - strona 7.
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STEGNY 
BIORĄ WSZYSTKO
    W przyszłym roku inwestycje finansowane 
z pieniędzy z budżetu partycypacyjnego zo- 
baczą na swoich osiedlach niemal wyłącznie 
mieszkańcy Stegien. Zaangażowanie miesz- 
kańców i szeroka promocja na wszystkich 
osiedlach Stegien spowodowała, że sąsied- 
nie Sadyba i Idzikowskiego rywalizujące o te 
same środki zostały odprawione z kwitkiem. 
Łącznie na terenach „Energetyki”  zrealizowa- 
ne zostaną projekty o wartości ok. 1 mln zł. 
Największą popularnością ciągle cieszą się 
propozycje modernizacji ulic i chodników. 
Nie zabraknie jednak nowej zieleni i kilku ory- 
ginalnych pomysłów.
Wyniki budżetu strona 9. Komentarz strona 2.
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wanych redakcja nie odpowiada.
Najbliższe dyżury redakcyjne:   4 i 18 września 
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spółdzielni. 
Następny numer  M6 ukaże się w pod koniec 
października.

TELEFONY DYŻURNETELEFONY DYŻURNE
Bernardyńska
AO: 22 841 90 37

pogotowie elektryczne: 507 092 161, pog. energetyczne: 22 821 31 31, instalacje c.w., z.w., c.o., gaz: 504 027 401, windy: 22 643 
74 75,  domofony: 22 840 55 95, nadzór techniczny: 608 673 010

Idzikowskiego
AO: 22 840 29 25

dyżur hydrauliczny: 608 254 089, dyżur elektryczny: 509 922 169, nadzór techniczny: 512 688 719

Sadyba
AO: 22 642 98 42

inst. elektryczne: 666 832 263, inst. c.o., z.w., c.w., kanalizacja, gaz: 660 225 172, instalacje domofonowe Korczyńska 6 - 501 020 
480, pozostała część osiedla 601 383 308, awarie wind CITY LIFT: 601 242 263 (po 16.00:  22 617-00-20), awarie hydroforni i sieci 
wodociągowej dla budynków wysokich: 660 225 172, oświetlenie osiedla: 666 832 263, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Sielce
AO: 22 841 38 86

pog. elektryczne: 603 205 444, windy: informacje wywieszone w poszczególnych budynkach, pog. wod-kan: 22 851 30 70, Veolia 
(c.o): 993, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Stegny Południe
AO: 22 842 00 41

e-mail do AO: ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl, pog. hydrauliczne: 601 238 533, pogotowie elektryczne i domofonowe: 531 575 
444, windy (dla bud: Egejska 15,17,17a,17b; Bonifacego 66,68,70): 22 843 88 88, pozostałe budynki: 22 641 19 16, Pogotowie 
Alarmu Pożarowego: 603 523 664, konserwacja bram garażowych: 509 677 556

Stegny Północ
AO: 22 842 02 29

pogotowie elektryczne: 602 256 829, pogotowie energetyczne 22 821 31 31, pogotowie c.o. i wod-kan: 601 218 560, windy: 22 641 
19 16, pogotowie MPWiK: 994, pogotowie gazowe: 992

Stegny Rożek
AO: 22 858 17 97

inst. elektryczne: 501 120 252, windy: 22 641 19 16, MPWiK 994, pogotowie gazowe: 992, Veolia (c.o.) 993

Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39
Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39

Stegny dają przykład
Sąsiedzka mobilizacja w budżecie partycy- 
pacyjnym przyniosła niesamowity efekt

     Pospolite ruszenie na całych Stegnach dało wręcz nokautujący efekt 
- spośród 20 projektów, które zyskały poparcie mieszkańców w rejonie 
8 obejmującym całe Stegny, wysoką część Sadyby oraz osiedle Idzikow- 
skiego, niemal wszystkie dotyczą Stegien. W przyszłym roku na osiedla 
na  Stegnach trafi 830 tys. zł spośród 850 tys. zł przewidzianych dla 
całego rejonu 8. „Ofiarami” sukcesu  jest sąsiednia Sadyba, której 
udział w podziale pieniędzy z budżetu jest minimalny, nic nie zyska 
osiedle Idzikowskiego.
      Mieszkańców agitowały zgodnie administracje osiedli na Stegnach, 
stowarzyszenie „Nasze Podwórko” i stowarzyszenie Ośrodek Kultury 
Aktywne Stegny (OKAS). Administracja Stegien Południe, która już od 
kilku lat aktywnie promuje projekty dotyczące osiedla, w ostatnim 
czasie zyskała sojuszników. Stowarzyszenie „Nasze Podwórko”, pow- 
stało właśnie z myślą o budżecie partycypacyjnym i za cel stawia sobie 
wspólne działanie całych Stegien na rzecz jak największego pozyskiwa- 
nia funduszy z budżetu na rzecz osiedla i mieszkańców. Działający         
w nim mieszkańcy są także autorami ponad połowy zwycięskich pro- 
jektów. Członkowie stowarzyszenia rozdawali ulotki na WZCz, w skle- 
pie Simply, czy w AO Stegny Północ. Stowarzyszenie zmobilizowało 
też administrację Stegien Południe do druku ulotek promujących wy- 
brane projekty, które trafiły do wszystkich mieszkańców osiedla, zaś 
pracownicy administracji pomagali mieszkańcom głosować. Również 
administracje Stegien Północ i Stegien Rożek,  jak i rady osiedli pozy- 
tywnie odniosły się do całej sprawy.
    Aktywnie w działania włączyło się działające od początku roku stowa- 
rzyszenie Ośrodek Kultury Aktywne Stegny. Włożyło ono sporo wysiłku 
zarówno w przygotowanie projektów, jak i następnie ich promocję na 
osiedlach (finalnie trzy zwycięskie projekty). M.in. zorganizowano 

dwa punkty internetowego głosowania na projekty czynne podczas 
całego okresu głosowania.
      Sukces Stegien to sygnał ostrzegawczy dla Sadyby, która w tym roku 
walkę o pieniądze oddała walkowerem. Wygraną odniósł jedynie 
pomysł zgłoszony przez OEK „Sadyba”. Projekt warsztatów zielarskich 
zajął ostatnie miejsce wśród tych, które uzyskały finansowanie. Nic nie 
zyska osiedle Idzikowskiego wchodzące również w skład rejonu 8, 
które generalnie ma utrudnioną sytuację ze względu na małą ilość 
mieszkańców w stosunku do zjednoczonych Stegien, a także Sadyby.
      Budżet partycypacyjny z roku na rok cieszy się coraz mniejszym 
zainteresowaniem mieszkańców Warszawy, co sprawnym i zorganizo- 
wanym lokalnym społecznościom pozwala łatwiej sięgać po środki.         
W obecnej, czwartej edycji, zagłosowało 117 tys. osób. To zaledwie co 
siedemnasty warszawiak. Dwa lata temu głosujących było 50 tys. wię- 
cej, rok temu 11 tys. więcej. Nie wnikając w złożone przyczyny (skom- 
plikowany regulamin, duża liczba projektów odrzucanych przez władze 
miasta na etapie weryfikacji, czy często powolna ich realizacja), ten 
stan rzeczy jest… szansą dla zorganizowanych. Mała liczba propozycji 
i coraz mniej głosujących to łatwiejsza ścieżka do realizacji własnego 
projektu. W tym roku było kilka obszarów, w których projektów było tak 
mało, że do realizacji trafią wszystkie zgłoszone, a i tak nie została 
wyczerpana cała dostępna pula pieniędzy. W tych przypadkach 
głosowanie nie miało w ogóle sensu.
      Warto o tym wszystkim pamiętać już pod koniec roku, gdy rozpocz- 
nie się kolejna edycja budżetu partycypacyjnego. Na osiedlach jest 
wiele do zrobienia i przy obecnych tendencjach aż nie wypada nie schy- 
lić się po pieniądze. Pamiętajmy też, że przeznaczone na ten cel środki 
zostaną wydane. Jeśli nie przez nas, to przez sąsiedzkie osiedla.                  
Z kolei brak rozsądnych projektów zmniejsza możliwości wyboru               
i zwiększa szanse na realizację tych - nazwijmy to mniej rozsądnych 
czy mniej niezbędnych. Wtedy zamiast zielonych skwerów między 
blokami, czy organizacji spotkań sąsiedzkich, dostaniemy np. … 
naukę gry na perkusji dla kobiet, czy kurs chińskiego (Targówek).

Mariusz Ilnicki, współpraca Jakub Zieliński

http://www.msmenergetyka.pl
http://www.msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl
mailto:ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl
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BERNARDYŃSKA
    W ostatnim czasie Rada Osiedla pozytywnie 
zaopiniowała zmianę struktury organizacyj- 
nej administracji - zmiana dot. pionu księgo- 
wości; ilość etatów pozostała bez zmian. RO 
przyjęła także informacje kierownika o prze- 
biegu prac w zakresie infrastruktury osiedlo- 
wej dot. zieleni, oświetlenia i monitoringu 
oraz organizacji ruchu. Ponadto RO  wyraziła 
zgodę na przedłużenie na kolejny rok umowy 
o konserwację instalacji sanitarnych. Zatrud- 
niony został nowy gospodarz domu (Bernar- 
dyńska 21).
  Główne realizowane prace remontowe to 
m.in. wymiana zestawów hydroforowych na 
nowe, energooszczędne pompy (Bernardyń- 
ska 13 i 21; oszczędności energii elektrycz- 
nej to ok. 1000 KWh/miesięcznie); wymiana 
pompy CO w pawilonie Bernardyńska 25, czy 
też montaż monitoringu w budynku Bernar- 
dyńska 21. 
   Spośród prac na osiedlu wykonano nowe 
nasadzenia oraz  zamontowano ławki parko- 
we w rejonie ul. Bernardyńskiej 1A-3, zamon- 
towano słupki w celu zabezpieczenia nowego 
chodnika przed rozjeżdżaniem przez samo- 
chody w rejonie Bernardyńskiej 1A-5 i Bernar- 
dyńskiej 11. Zainstalowany został monitoring 
na terenie ogólnodostępnego parkingu przy 
budynku Bernardyńska 17 oraz wzdłuż dojaz- 
du do budynków Bernardyńska 11-17.
   Na przełomie sierpnia i września nastąpi 
wymiana instalacji gazowej w budynku Ber- 
nardyńska 5, remont tarasu budynku Bernar- 
dyńska 21, czy też wymiana oświetlenia na 
klatce schodowej w budynku Bernardyńska 2 
na oprawy energooszczędne LED. We wrześ- 
niu administracja planuje wymienić ogrodze- 
nie wokół budynku Bernardyńska 21.

IDZIKOWSKIEGO
   Rada Osiedla wspólnie z administracją pra- 
cują nad planem remontów na 2018 r. Prze- 
prowadzone zostało - zgodnie z decyzją Ze- 
brania Osiedlowego - referendum w sprawie 
ochrony na osiedlu. Mieszkańcy jednocznacz- 
nie opowiedzieli się za pozostawieniem do- 
tychczasowego zakresu ochrony, mimo wią- 
żącej się z tym podwyżki kosztów (więcej              
o tym piszemy na str. 8). 
    Zgodnie z przyjętym planem wymieniane są 
zużyte zabawki na placu zabaw, a pod czę- 
ścią terenu instalowana jest bezpieczna po- 
wierzchnia. Ponadto administracja prowadzi 
prace mające na celu usunięcie barier archi- 
tektonicznych na terenie osiedla. Rozpoczęto

 wymianę zaworów termostatycznych.
   Administracja finalizuje prace dotyczące 
pilotażowego projektu instalacji fotowoltaicz- 
nych (wytwarzających energię elektryczną ze 
światła słonecznego). Zainstalowane zostały 
panele pozwalające oświetlić boisko sporto- 
we i część wspólną  jednego budynku.Projekt 
jest obecnie analizowany pod kątem oszczęd- 
ności i opłacalności przez RO i administrację.

SADYBA
   W ostatnim czasie przeprowadzono szereg 
prac na osiedlu. Tylko w lipcu zakończono re- 
mont klatek schodowych w budynku Urle 4, 
wymieniono windę w budynku Sobieskiego 
72A, nastąpił także częściowy odbiór remon- 
tu balkonów i tarasów w budynku Jaszowie- 
cka 8. Przeprowadzono również wymianę in- 
stalacji elektrycznej w części wspólnej budyn- 
ku Bonifacego 77 i oświetlenia zewnętrznego 
tej nieruchomości. 
   W toku są m.in. remonty elewacji budynku 
Korczyńska 6A, remont balkonów Bonifacego 
75 oraz Jaszowiecka 8, remont klatek schodo- 
wych budynków Urle 1, Jaszowiecka 10 i Kor- 
czyńska 8. W dwóch ostatnich nieruchomo- 
ściach wymieniania jest także instalacja od- 
dymiania klatki schodowej. W garażu budyn- 
ku Konstancińska 3 prowadzona jest wymia- 
na sygnalizacji pożarowej z oddymianiem 
oraz instalowany jest system oświetlenia awa- 
ryjnego. Trwa kolejny etap wymiany wodo- 
mierzy - w najbliższym czasie prace obejmą 
23 budynki.
   W ostatnich miesiącach przeprowadzone 
zostały 34 postępowania przetargowe - 21 
spośród nich organizował Zarząd. Finalnie 
udało się rozstrzygnąć 9 z nich, pozostałe 25 
zostało unieważnionych. Z racji okresu letnie- 
go, sporo prac przeprowadza dział zieleni.      
W zależności od potrzeb uzupełniana jest zie- 
mia, układana agrowłóknina, usuwane stare 
krzewy, sadzone nowe krzewy i rośliny czy 
siana trawa. Oprócz tego prowadzone są stan- 
dardowe prace pielęgnacyjne.   
  Ponadto rozpoczęło się dostosowywanie 
oznakowania miejsc postojowych przezna- 
czonych dla osób niepełnosprawnych na tere- 
nie osiedla oraz na parkingach osiedlowych. 

SIELCE
  Zakończyły się rozpoczęte w drugim kwar- 
tale prace takie jak: wymiana kanalizacji desz- 
czowej z azbestu w budynkach Czerniakow- 
ska 26 i Sielecka 57, wymiana dwóch wind       
w budynku Piwarskiego 11, remont dachu         
w budynku Sielecka 55, utwardzenie terenu 
pod miejsca postojowe, monitoring oraz in- 
stalacja szlabanów na terenie nieruchomości 
Czerniakowska 28A, remont opasek wokół 
budynków Piwarskiego 16 i Gierymskiego 3, 
zaś na ukończeniu jest remont pięciu klatek 
schodowych w budynku Melomanów 10.
   Trwa remont balkonów w blokach Czernia- 
kowska 32 i Dolna 4, rozpoczęto moderni- 
zację wejścia i budowę pochylni do budynku 
Czerniakowska 36. Powstały trzy nowe altan- 

ki śmietnikowe przy Czerniakowskiej 24, 28    
i 107. Ponadto gotowe i uzgodnione z MPWiK 
są projekty na wymianę przyłączy wody dla 
budynków Czerniakowska 38A i 36A. Wyko- 
nany jest też projekt na wymianę instalacji 
c.o. w budynku Czerniakowska 40. W trakcie 
uzgodnień jest wymiana WLZ, tablic i zabez- 
pieczeń  instalacji  elektrycznej  w  budynku
Zwierzyniecka 3.
   Osiedle uzyskało pozwolenie na budowę dla 
dużego przedsięwzięcia jakim jest moderni- 
zacja terenu wzdłuż budynków przy ul. Czer- 
niakowskiej z nowym oświetleniem, chodni- 
kami i miejscami postojowymi. Otrzymanie 
decyzji pozwoliło Zarządowi ogłosić przetarg. 
Przy sprawnej procedurze wyboru wykonaw- 
cy możliwe jest rozpoczęcie prac jeszcze            
w  tym roku.

STEGNY POŁUDNIE
    Administracja zakończyła w ostatnim cza- 
sie następujące prace: remonty kapitalne 6 
wind; remont klatek schodowych w budyn- 
kach Katalońska 3, Iberyjska 4, 6, Egejska 13; 
remonty węzłów w budynkach Katalońska 1, 
Nicejska 1. Przeprowadzono także docieple- 
nie stropodachów w budynkach Iberyjska 7, 
Korsykańska 1, Maltańska 6, Sardyńska 5, 
Portofino 6, remont balkonów i logii w budyn- 
ku Barcelońska 5. Zakończył się montaż moni- 
toringu w budynku Katalońska 7.
    Trwają prace modernizacyjne na terenie 
osiedla: na ulicy Korsykańskiej pojawiły się 
progi zwalniające, zaś 5 września na ulicach 
Marsylskiej i Barcelońskiej rozpocznie się wy- 
miana nawierzchni ulicy wraz modernizacją 
miejsc parkingowych.
   Liczne prace wykonuje dział zieleni. Na te- 
renie całego osiedla realizowane są przycina- 
nia żywopłotów i krzewów, prace pielęgna- 
cyjne przy krzewach i drzewach, usuwane 
były wiatrołomy. Ponadto w ostatnich miesią- 
cach trzykrotnie została skoszona trawa na 
placach zabaw i terenie sportowo-rekreacyj- 
nym, a czterokrotnie przeprowadzono czysz- 
czenie tafli zbiornika wodnego. 
    Przeprowadzone zostały przetargi nieogra- 
niczone, m.in. na remont klatek schodowych 
Egejska 1; wykonanie instalacji i uruchomie- 
nie e-monitoringu z usługą e-ochrony w bu- 
dynku Egejska 17B; modernizację 9 węzłów 
cieplnych w 7 budynkach mieszkalnych; czy 
wykonanie nowego zasilania pawilonów usłu- 
gowych w rejonie ul. Maltańskiej oraz demon- 
taż istniejącego zasilania.
  Administracja oraz Rada Osiedla wsparły 
proces informowania i zbierania podpisów 
popierających projekty zgłoszone w ramach 
tegorocznej edycji budżetu partycypacyjne- 
go. Dzięki głosom mieszkańców w przyszłym 
roku na terenie zostanie zrealizowanych 13 
projektów  o łącznej wartości 620 tys. zł.

STEGNY PÓŁNOC
    Rada Osiedla dużo uwagi poświęca spra- 
wom terenowo-prawnym tj. kwestii uregulo- 
wania praw do gruntów osiedla. W wyniku 

Z ŻYCIA 
OSIEDLI
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tych działań 28 sierpnia w Sądzie Rejono- 
wym dla Warszawy Śródmieścia odbędzie 
się rozprawa z wniosku MSM „Energetyka”  
o zawezwanie m.st. Warszawy do zawarcia 
ugody. 
  Administracja nadal nie posiada zastępcy 
kierownika ds. technicznych oraz zastępcy 
kierownika ds. finansowych (głównej księ- 
gowej).Konkurs na zastępcę kierownika ds. 
technicznych został unieważniony, a w tej 
chwili odbywa się procedura konkursowa 
na stanowisko  głównej księgowej.
    Na kolejne dwa lata została przedłużona          
z dotychczasowym wykonawcą umowa na 
konserwację instalacji sanitarnej. Trwają 
prace remontowe w budynku Czarnomor- 
ska 17 i Warneńska 4. Z kolei Komisja Han- 
dlu RO wraz z administracją pracują nad 
umowami dotyczącymi handlu obwoźnego 
na osiedlu. Administracja przygotowuje ra- 
port dotyczący stanu oświetlenia ulicznego 
na osiedlu.
    W najbliższym czasie przeprowadzona 
zostanie wymiana wodomierzy. Rada nie 
podjęła jeszcze wiążącej decyzji o wymia- 
nie tradycyjnych na radiowe. Wkrótce zosta- 
nie rozstrzygnięty konkurs Rady Osiedla na 
najładniejszy balkon.
   Ponadto Rada Osiedla uruchomiła dodat- 
kowe dyżury w administracji przy Czarno- 

morskiej 11: w poniedziałki i czwartki od 
15:00 do 18:00 i we wtorki od 9:30 do 
12:30. Dla wszystkich chcących się kontak- 
tować z RO udostępniono skrzynkę mailo- 
wą rada.stegnypn@wp.pl.
   Osiedle kolejny raz odniosło sukces w bud- 
żecie partycypacyjnym. Dzięki głosom odda- 
nym przez mieszkańców wykonane zosta- 
ną pracę o wartości przekraczającej 200 tys. 
złotych. 

STEGNY ROŻEK
   Po przerwie wakacyjnej Rada Osiedla zbie- 
rze się po raz pierwszy 31 sierpnia. Osiedle     
w najbliższym czasie stanie przed sporymi 
zmianami organizacyjnymi, mianowicie  ko- 
niecznością wyboru nowego kierownika 
osiedla i zastępcy kierownika ds. technicz- 
nych. Pełniący obecnie te funkcje przejdą 
bowiem na emeryturę. 
   Administracja realizuje plan remontów na 
ten rok - wszystkie przetargi dla prac zapla- 
nowanych na bieżący rok zostały już prze- 
prowadzone. Z dużych prac modernizacyj- 
nych, zgodnie z harmonogramem trwa kom- 
pleksowy remont klatek schodowych w bu- 
dynku Burgaska 6 - prace, które pochłoną 
blisko 4 mln zł potrwają do połowy przysz- 
łego roku.

opr. red.

 Z ŻYCIA SPÓŁDZIELNI

✦ Dyżury członków Rady Nadzorczej 
Po wakacyjnej przerwie powracają 
dyżury członków Rady Nadzorczej.   
Dyżur odbywa się  w każdy pierwszy 
wtorek miesiąca  od godziny 19.00               
w siedzibie spółdzielni przy Zwierzy- 
nieckiej 8A. Najbliższe dyżury odbędą 
się  5 września oraz 3 października.

✦ Nowy kierownik na Stegnach Północ
 Od 1 czerwca Wiesław Kuczmarski 
formalnie pełni funkcję kierownika 
administracji osiedla Stegny Północ. Jako 
p.o. kierownika pracował od marca tego 
roku, zaś wcześniej w tym samym osiedlu 
był zastępcą kierownika ds. technicz- 
nych. 

✦ Lokale do wynajęcia na 
 Bernardyńskiej
Administracja osiedla Bernardyńska 
posiada do wynajęcia lokale użytkowe          
o pow. 30-50 mkw na osiedlu Bernar- 
dyńska. Lokale znajdują się na XIII, 
ostatnim  piętrze budynku. Atrakcyjne 
warunki najmu. Więcej informacji:                 
22 841 90 37.

Reklama

mailto:rada.stegnypn@wp.pl
mailto:rada.stegnypn@wp.pl
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CZERWCOWE WALNE ZGROMADZENIE CZŁONKÓW PODJĘŁO WIĘKSZOŚĆ ZAPLANOWANYCH DECYZJI

KRÓTKO, W KAMERALNYM GRONIE... 
ZA NAMI KOLEJNE WZCZ
W sobotę 10 czerwca odbyło się coroczne zebranie członków 
spółdzielni. Wśród podjętych decyzji znalazły się m.in. przyjęcie 
sprawozdań z działalności i absolutorium dla członków Zarządu, 
podział ponad 7 mln zł nadwyżki bilansowej, a także wybór aż         
14 osób do Rady Nadzorczej.

   Frekwencja na zebraniu była niemal identyczna jak przed rokiem. 
Wydano 347 mandatów, z tego 86 to pełnomocnictwa. Na przewod- 
niczącego zebrania wybrano Grzegorza Okońskiego z Bernardyńskiej. 
Prezydium uzupełniali Krystyna Śmigielska z Idzikowskiego w roli za- 
stępcy przewodniczącego oraz Zdzisław Rothe z Sadyby jako sekre- 
tarz. Funkcje asesorów pełnili Krystyna Reszczyńska ze Stegien 
Południe, Tadeusz Mizerski z osiedla Bernardyńska oraz Stanisław 
Kowalczyk z Sielc.

    Połączone zostały komisje skrutacyjna i mandatowa. Jej skład two- 
rzyli przewodnicząca Ewa Sosnowska (Stegny Południe), sekretarz Ma- 
ria Domańska (Sielce) oraz  Janusz Katana (Stegny Południe), Lech Stani- 
szewski (Sielce) i Andrzej Szwaranowicz (Sadyba). Z kolei trzyosobo- 
wej komisji wnioskowej przewodniczyła Grażyna Cabaj (Stegny Pół- 
noc), członkami zostali Teresa Zielińska (Stegny Południe) oraz Andrzej  
Jarzębowski (Sadyba). 
   Podobnie jak w 2016 roku zbyt mała liczba uczestników spowodo- 
wała, że nie było możliwe przeprowadzenie dyskusji i zmian w statu- 
cie (wymagane statutem kworum to 434 osoby). Mimo tego, zebrani     
i tak zdecydowali o skreśleniu punktu dotyczącego zmian w statucie 
przygotowanych przez Komisję Statutową. Oprócz tego skreślono        
z porządku obrad punkt zawierający propozycje uchwał zgłoszone 
przez mieszkańców. Abstrahując od kwestii zasadności skrócenia po- 
rządku obrad, warto zauważyć, że finalne głosowanie w tym zakresie 
odbyło się wyjątkowo szybko i sprawnie można było przejść do realiza- 
cji kolejnych punktów obrad. Finalnie decyzja o przyjęciu porządku 
obrad została podjęta o godzinie 11:30. Na tle poprzednich WZCz, 
gdy dyskusje w tym zakresie trwały ponad trzy godziny, jest to krok     
w dobrym kierunku. Choć i to nie zatrzymało odpływu przybyłych.           
O ile przy udzielaniu absolutorium dla Zarządu na sali było równo 300 
mandatów, to już o podziale nadwyżki decydowało 230 członków.
    Zgodnie z przyjętym porządkiem obrad członkowie w pierwszej 
kolejności głosowali uchwały w sprawie nabycia nieruchomości przez 
spółdzielnię. Nie dotyczyło to jednak terenów nowych, ale gruntów        
w obrębie osiedli już zabudowanych budynkami i znajdujących się na 
terenach „Energetyki”.  Osiem uchwał przyjętych przez uczestników 
zgromadzenia  umożliwia  spółdzielni  nabycie  terenów  o nieuregulo-

wanym stanie prawnym w razie pozytywnych decyzji regulacyjnych. 
   Następnie członkowie zapoznali się ze sprawozdaniem z działalno- 
ści Rady Nadzorczej, które przedstawił przewodniczący RN Janusz 
Gajda. Sprawozdanie zostało przyjęte. Z kolei sprawozdanie z działal- 
ności spółdzielni w roku 2016 zaprezentował w imieniu Zarządu Piotr 
Kłodziński, prezes Zarządu. Uzupełnieniem była prezentacja i omó- 
wienie sytuacji finansowej spółdzielni przez Danutę Pisarczyk, głów- 
ną księgową MSM „Energetyka”. Obecni na WZCz członkowie przyjęli 
sprawozdanie z działalności i sprawozdanie finansowe spółdzielni,         
a następnie udzielili absolutorium wszystkim trzem członkom Zarzą- 
du (średnio większością około 2/3 głosów za udzieleniem absolu- 
torium). Po przyjęciu sprawozdania dokonano podziału między osied- 
la -  zgodnie z propozycją uchwały przygotowaną wspólnie przez Za- 
rząd i Radę Nadzorczą - nadwyżki bilansowej, która za rok 2016 wy- 

niosła ponad 7 mln zł. W tym wypadku warto odnotować wyjątkową 
zgodność obecnych -  jedynie 18 głosów przeciw.
  Zebranie dokonało także wyboru aż 14 członków do Rady Nadzor- 
czej. Kandydowało 17 osób, a w głosowaniu przepadli kandydaci 
zgłoszeni przez zebrania osiedlowe (więcej o nowych członkach RN    
w materiale na str. 8). Niestety w tym punkcie obrad nie zabrakło 
ataków personalnych na część kandydatów. 
  W dalszej kolejności WZCz wybrało dwóch delegatów MSM „Ener- 
getyka” na VII Krajowy Zjazd Delegatów Spółdzielni Mieszkaniowych. 
Funkcję delegata pełnić będzie Piotr Kłodziński - prezes Zarządu, a zas- 
tępcą wybrano Kazimierza Kosteckiego - przewodniczącego Komisji 
Rewizyjnej Rady Nadzorczej.
   W dyskusji i wystąpieniach, zarówno przedstawicieli organów spół- 
dzielni, jak i mieszkańców, istotne miejsce zajmowały kwestie braku 
regulacji stanu prawnego części osiedli. Problem ten od lat stanowi 
jedną z najuciążliwszych spraw dla mieszkańców Stegien Północ, 
Idzikowskiego oraz części osiedli Stegny Południe, Sadyba, Bernardyń- 
ska oraz Sielce. Oprócz dyskusji na forum zebrania, uczestnicy złożyli 
na ręce komisji wnioskowej 25 wniosków skierowanych do Zarządu, 
Rady Nadzorczej i administracji osiedli. Podczas całego WZCz odbyło 
się aż 41 głosowań. Zebranie rozpoczęło się o godzinie 10:00 a zakoń- 
czyło się o 17:45.
    Wszystkie 20 uchwały przyjęte podczas WZCz są opublikowane na 
stronie internetowej spółdzielni. Wymagające tego uchwały zostały 
już zatwierdzone przez Krajowy Rejestr Sądowy. Z protokołem z Wal- 
nego zapoznać się może każdy członek spółdzielni. Dokument liczą- 
cy zwykle ponad 200 stron będzie dostępny w siedzibie MSM „Energe- 
tyka” po  jego  zatwierdzeniu. M.I.

fo
t.

 M
.I.
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       56 stołecznych radnych - wszyscy obecni 8 
czerwca na sesji Rady Miasta Warszawy - po- 
parli uchwałę, która wieńczy wieloletnie stara- 
nia środowiska spółdzielczego w Warszawie 
o przyjęcie przepisów umożliwiających prze- 
kształcenie prawa wieczystego użytkowania 
we własność z bonifikatą. W uchwale, która 
weszła w życie 4 lipca wyraża się zgodę na 
udzielenie 95-proc. bonifikaty osobom fizycz- 
nym i spółdzielniom mieszkaniowym od opła- 
ty z tytułu przekształcenia prawa użytkowa- 
nia wieczystego w prawo własności nieru- 
chomości zabudowanych budynkami miesz- 
kalnymi lub garażami.
   Oznacza to, że obecnie każda osoba fizycz- 
na i spółdzielnia chcąca uwłaszczyć się na 
gruntach, na których znajdują się jej nieru- 
chomości mieszkalne (oraz garaże), będzie 
musiała po złożeniu wniosku, uiścić opłatę 
za przekształcenie wyliczoną jako różnicę 
pomiędzy wartością rynkową nieruchomości 
a wartością niewykorzystanego okresu praw 
użytkowania wieczystego. W zamian uzyska 
pełne prawo własności terenu. Wstępne sza- 
cunki robione przez spółdzielnię pokazują, 
że przekształcenie może kosztować równo- 
wartość od dwóch do czterech rocznych opłat 
za wieczyste użytkowanie, w zależności od 
dotychczasowego okresu uiszczania opłat za 
wieczyste. Dokładna kwota będzie jednak 
znana po dokonaniu przez rzeczoznawcę 
wyceny. Uchwała przewiduje także bonifikatę 
w wysokości 99 proc. dla osób, które opłaciły 
całe koszty użytkowania wieczystego. Kryte- 
rium dochodowe nie jest brane pod uwagę. 
Warunkiem uzyskania bonifikaty jest nato- 
miast niezaleganie z opłatami za użytkowa- 
nie  wieczyste od danej nieruchomości. 

Nie za każdego zadziała spółdzielnia
   MSM „Energetyka” w imieniu członków po- 
siadających spółdzielcze własnościowe pra- 
wa do lokali i garaży już   rozpoczęła wystę- 
powanie z wnioskami o przekształcenie. Do 
chwili obecnej złożono około 10 wniosków. 
Jednak zgodnie z prawem spółdzielnia może 
składać wnioski wyłącznie obejmujące nieru- 
chomości w których spółdzielnia posiada co 
najmniej połowę udziałów, tzn. takie, w któ- 
rych co najmniej połowa mieszkań jest niewy- 
odrębniona. Natomiast osoby posiadające 
odrębną własność lokali mieszkalnych lub 
garaży jako współużytkownicy wieczyści mu- 

szą składać wnioski we własnym zakresie.      
W tym wypadku należy jednak pamiętać, że 
aby wniosek o przekształcenie był skuteczny, 
musi go złożyć określona liczba osób – suma 
ich udziałów w nieruchomości powinna wy- 
nieść co najmniej połowę. Jeśli nie uzbiera się 
taka grupa chętnych mieszkańców, może to 
zablokować cały proces przekształceniowy.
    - Złożenie wniosku to dopiero początek dro- 
gi. Urząd wymaga sporej liczby dokumentów, 
dodatkowo w dzielnicy Mokotów zajmują się 
tym tylko dwie osoby. Nie wróży to szybkich 
decyzji - tłumaczy Piotr Kłodziński, prezes Za- 
rządu MSM „Energetyka”. - Dodatkowo należy 
pamiętać, że nawet bonifikata 95 proc. ozna- 
cza, że przekształcenie wiąże się z kosztami. 
Na chwilę obecną nie mamy wyliczeń i final- 
nie koszty będą znane po ustaleniu przez rze- 
czoznawcę wartości gruntu, ale można się 
spodziewać kwot od tysiąca złotych w górę       
-  dodaje Piotr Kłodziński.

Rząd kontra samorząd
    I właśnie czas może mieć tu duże znacze- 
nie. Trudno oprzeć się wrażeniu, że przyjęcie 
uchwały ma kontekst polityczny. Od pewne- 
go czasu do likwidacji użytkowania wieczyste- 
go przymierza się także polski rząd. Radni 
uprzedzili więc posłów i rząd i to na ich konto 
idzie dziś sukces wynikający z oczekiwanej 
przez setki tysięcy warszawiaków decyzji. 
Wcześniej interes mieszkańców przegrywał 
ze strumieniem pieniędzy, który co roku za- 
pewniają opłaty z tytułu wieczystego użytko- 
wania (dowodem jest brak decyzji przez kilka 
lat). Likwidacja wieczystego to kosztowna dla 
budżetu miasta decyzja. Tylko w tym roku 
wpływy miasta z tytułu użytkowania wieczys- 
tego szacowane są na 497 mln zł, a to około 
3,3 proc. wszystkich przychodów miasta.
   Paradoksalnie to właśnie przyjęcie ustawy 
przez parlament może utrudnić procesy prze- 
kształceniowe. W myśl artykułu 13 projektu 
po wejściu w życie nowej ustawy przekształ- 
cenia wszczęte na podstawie ustawy z 29 
lipca 2005 r. o przekształceniu prawa użytko- 
wania wieczystego w prawo własności nieru- 
chomości stają się bezprzedmiotowe.  A właś- 
nie na podstawie powyższej ustawy swoją 
uchwałę podjęła stołeczna Rada Miasta. Prace 
nad ustawą o przekształceniu użytkowania 
wieczystego gruntów zabudowanych na cele 
mieszkaniowe we własność prowadzi Mini- 
sterstwo Infrastruktury.  Nowe przepisy zapo- 
wiadane są od dawna, najpierw mówiono, że 
ustawa wejdzie w życie w styczniu tego roku 

(dlatego ratusz podniósł ceny wieczystego, 
gdyż była to ostatnia szansa na większe przy- 
chody z tego tytułu w przypadku uchwalenia 
ustawy), potem mowa była o lipcu (dlatego 
radni podjęli decyzję w czerwcu), a ostatnio 
mówi się o październiku. Z projektu ustawy 
nie są zadowolone samorządy, które spierają 
się z ministerstwem o jej kształt. Podnoszą 
przy tym sprzeczność niektórych zapisów             
z konstytucją. Ustawa przewiduje dużo łat- 
wiejszy proces przekształcenia - z mocy pra- 
wa. Nie do końca wiadomo jednak jak miało- 
by to się odbywać - brakuje bowiem rozwią- 
zań szczegółowych, których poziom skom- 
plikowania uwidacznia się   przy działaniach 
na podstawie uchwały  Rady Miasta Warszawy. 

Wszystko,  czy tylko mieszkania?
    Możliwość uzyskania pełnego prawa włas- 
ności gruntu jest niezwykle korzystną regu- 
lacją o którą środowisko spółdzielców upomi- 
nało się od lat. Gorzki smak wieczystego 
mieszkańcy „Energetyki” poznali na przeło- 
mie roku, gdy opłaty dla niektórych nierucho- 
mości wzrosły nawet czterokrotnie. Do tej 
pory przekształcenie z bonifikatą przysługi- 
wało jedynie mieszkańcom domów jednoro- 
dzinnych. Co prawda przepis będący podsta- 
wą   przekształcenia mówił też o spółdziel- 
niach, ale w 2010 roku Wojewódzki Sąd Admi- 
nistracyjny w Warszawie stwierdził nieważ- 
ność przepisu. Bez bonifikaty przekształce- 
nie kosztuje nawet kilkadziesiąt tysięcy zło- 
tych od jednego mieszkania.
   Co ciekawe, z uchwały wprost wynika, że 
przekształcenie dotyczy budynków mieszkal- 
nych i garaży. Tymczasem przewodnicząca 
Rady Miasta Ewa Malinowska-Grupińska wy- 
stosowała do spółdzielni list, w którym za- 
chęca do przekształceń terenów wspólnych. 
W liście czytamy, że „w zdecydowanej więk- 
szości przekształcenie dotyczy gruntów, któ- 
re od wielu lat są zagospodarowane przez 
spółdzielnie mieszkaniowe na wspólne cele 
mieszkańców, takich jak place zabaw, skwe- 
ry, ścieżki, altanki, urządzenia i pomieszcze- 
nia techniczne, drogi, parkingi czy garaże”. 
Możliwość uzyskania własności dla terenów 
osiedlowych na gruncie uchwały jest obecnie 
analizowana przez prawników. W „Energety- 
ce” obszary takie (tereny wspólne posiadane 
w formie użytkowania wieczystego) stanowią 
bardzo dużą część powierzchni osiedli, od 
których co roku ponoszone są opłaty z tytułu 
użytkowania wieczystego.

dokończenie na str. 9 

RADA MIASTA PRZYJĘŁA UCHWAŁĘ UMOŻLIWIAJĄCĄ PRZEKSZTAŁCENIE 
UŻYTKOWANIA WIECZYSTEGO WE WŁASNOŚĆ Z BONIFIKATĄ

WŁASNOŚĆ ZA 5 PROCENT
 Uchwała Rady Miasta st. Warszawy umożliwia przekształcenie użytkowania    
wieczystego w prawo własności. „Energetyka” w imieniu swoich członków już  
rozpoczęła działania w tym zakresie. Osoby posiadające wyodrębnione prawo      
własności muszą  jednak samodzielnie dokonać przekształcenia. Sam proces                  
okazuje się dość skomplikowany, a warunki nie takie łatwe do spełnienia.
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Zmarła Halina Smolewska 
    16 czerwca 2017 roku zmarła Halina Smolewska, wieloletni pracownik MSM „Energetyka”. Pani Halina 
pracowała w naszej spółdzielni przez 33 lata, z czego 25 lat jako Kierownik Zespołu Organizacyjno-Samo- 
rządowego i przez te lata współpracowała na co dzień z przedstawicielami samorządu spółdzielczego. Halina 
Smolewska przez lata odpowiadała również za organizację najpierw Zebrań Przedstawicieli Członków, a od  
2009 r. Walnych Zgromadzeń. Dzięki wysokiej kulturze osobistej wywiązywała się wręcz wzorowo ze swojej 
pracy. Była pełna energii, zawsze chętna do pomocy, solidna i koleżeńska, o wielkim doświadczeniu i odpowie- 
dzialności - i taką  Ją  zapamiętają pracownicy i członkowie spółdzielni.

PETYCJA DO PREMIER BEATY 
SZYDŁO W SPRAWIE 
NIEUREGULOWANEGO STANU 
PRAWNEGO GRUNTÓW 
SPÓŁDZIELNI
    Na części osiedli rozwieszono już na klatkach treść pe- 
tycji do Prezesa Rady Ministrów z apelem o rozwiązanie 
problemu regulacji stanu prawnego gruntów warszaw- 
skich osiedli. Mieszkańcy mogą złożyć podpis w swoich 
administracjach. Podpisać się można także w Biurze Za- 
rządu. W najbliższych dniach podpisy powinny zacząć 
być zbierane na kolejnych osiedlach. 
    Problem ten dotyczy głównie osiedli Idzikowskiego           
i Stegny Północ do których gruntów spółdzielnia nie po- 
siada tytułu prawnego. Nieuregulowane tereny znajdują 
się też na osiedlach Stegny Południe, Sielce, Sadyba i Ber- 
nardyńska. W „Energetyce” to 45 ha, zaś w całej Warsza- 
wie łącznie 430 ha terenów administrowanych przez spół- 
dzielnie mieszkaniowe na których mieszka nawet 100 
tysięcy  warszawiaków.
   Inicjatorzy apelują o wsparcie także do mieszkańców, 
których ta sprawa nie dotyczy, bo ich budynki znajdują 
się na gruncie do którego „Energetyka” posiada tytuł 
prawny.
  Petycja ma zostać złożona w Kancelarii Prezesa Rady 
Ministrów 26 października - w rocznicę wydania tzw. de- 
kretu Bieruta, który jest „sprawcą” problemu.

Koleżanki i koledzy oraz Zarząd i Rada Nadzorcza MSM „Energetyka”

   Po Walnym Zgromadzeniu Członków na 
którym dokonano wyboru aż 14 członków Ra- 
dy Nadzorczej spółdzielni, na pierwszym           
w nowym składzie posiedzeniu plenarnym 
dokonano wyboru prezydium. 
   Przewodniczącym pozostał Janusz Gajda         
z Sadyby. Nowe osoby wybrano na stanowis- 
ka zastępców oraz sekretarza. Zastępcami 
zostali Marek Woźniak z Sielc i  Marek Żyszko 
ze Stegien Południe. Funkcję sekretarza peł- 
nić będzie Zdzisław Rothe z Sadyby, w prze- 
szłości m.in. przewodniczący RN.
   Bez zmian przewodniczących kontynuować 
będą prace wszystkie komisje Rady. I tak pra- 
cami Komisji Rewizyjnej kieruje Kazimierz 
Kostecki (Sadyba), Komisji Technicznej - Zbig- 

niew Kozłowski (Stegny Południe), Komisji 
Mieszkaniowej - Krystyna Reszczyńska (Stegny 
Południe), Komisji Organizacyjno-Samorzą- 
dowej - Krzysztof Pawłowski (Sadyba), a Ko- 
misji ds. Terenowo-Prawnych - Krystyna Śmi- 
gielska (Idzikowskiego). Tak więc w 9-osobo- 
wym prezydium, 4 osoby są z  Sadyby.
   WZCz dokonało wyboru aż 14 z 24 człon- 
ków Rady Nadzorczej. Spośród finalnie 17 
kandydatów wybrani zostali: z osiedla Bernar- 
dyńska: Maria Rybak; z osiedla Idzikowskie- 
go: Krystyna Śmigielska (na drugą kadencję); 
z osiedla Sadyba: Kazimierz Kostecki, Krzysz- 
tof Pawłowski (obaj na drugą kadencję) oraz 
Zdzisław Rothe; z osiedla Sielce: Barbara Sta- 
siaczek, Marek Woźniak oraz Magdalena Lech 

(na dokończenie kadencji na okres 1 roku);       
z osiedla Stegny Południe: Adam Czerny, 
Elżbieta Morawska oraz Zbigniew Kozłowski  
i Krystyna Reszczyńska (oboje na drugą ka- 
dencję); z osiedla Stegny Północ: Beata Mara- 
szek i Małgorzata Zera (na dokończenie ka- 
dencji na okres 2 lat). Łącznie w RN zasiądzie 
9 nowych osób, 5 będzie kontynuować swoją 
pracę przez kolejne 3 lata.
    Nowelizacja ustawy o spółdzielniach miesz- 
kaniowych o której szczegółowo piszemy na 
stronie 10, wymusi jeszcze jedną zmianę         
w Radzie. Wraz z wygaśnięciem członkostwa 
wszystkich członków oczekujących, mandat 
do zasiadania w RN straci Wiesław Nabrdalik. 
Rada będzie musiała podjąć decyzję, które 
osiedle otrzyma dodatkowe miejsce, do tej 
pory zarezerwowane dla członków oczekują- 
cych. 
   Najbliższe posiedzenie plenarne Rady odbę- 
dzie się 29 sierpnia. 

SADYBA MOCNA W RADZIE NADZORCZEJ. 
ZMIANY PO WALNYM

M6

Szwajcarskie zwyczaje 
na Idzikowskiego
     Nie chodzi tu jednak o zamiłowanie do produkcji sera czy drogich zegarków, 
ale o wykorzystanie demokracji bezpośredniej  jako sposobu podejmowania 
ważnych decyzji na osiedlu. Na zebraniu osiedlowym zdecydowano o przepro- 
wadzeniu referendum w sprawie ochrony. Zdecydowana większość opowie- 
działa się za pozostawieniem ochrony w dotychczasowym zakresie, mimo że 
wiąże się to ze wzrostem opłat. W referendum udział wzięło 64 procent upraw- 
nionych: 519 z 810 mieszkańców, członków spółdzielni. Za pozostawieniem 
ochrony opowiedziało się 493 członków, przeciw było 26 osób. Zatem aż 95 
procent głosujących opowiedziało się za utrzymaniem ochrony.
     Idzikowskiego, jako jedyne w „Energetyce” jest objęte ochroną i monitorin- 
giem całego terenu, a dodatkowo wjazd samochodem na osiedle możliwy jest 
wyłącznie przez szlabany. Ułatwia to poniekąd kształt osiedla zamkniętego 
ulicami Czerniakowską, Witosa i Idzikowskiego. Korzystanie z usług ochrony 
(4 osoby przez 24 godziny na dobę) stanowiło istotną pozycję w opłatach za 
mieszkanie. Opłaty stały się jeszcze wyższe po podniesieniu płacy minimalnej 
od 1 stycznia 2017 roku. Spowodowało to, o czym już pisaliśmy w M6, czasem 
nawet dwukrotny wzrost kosztów ochrony i obsługi monitoringu. Temat ten 
był więc głównym wątkiem na Zebraniu Osiedlowym. W żywej dyskusji podjęto 
decyzję o przeprowadzeniu referendum wśród mieszkańców. Najpierw na 
klatkach wywieszono informację wraz z opisem konsekwencji określonych 
decyzji (brak ochrony, likwidacja szlabanów przy wjazdach, lub wyższe opła- 
ty). Duże znaczenie miał przyjęty sposób głosowania - możliwość oddania 
głosu w administracji przez kilka tygodni wsparta zbieraniem głosów przez 
pracowników AO chodzących od drzwi do drzwi. Spowodowało to, że frek- 
wencja wyniosła aż 64 procent (wobec kilku procentowej frekwencji na 
zebraniu osiedlowym), co daje bezsprzeczny mandat do podjęcia decyzji               
w sprawie ochrony. red.

M6.
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   16500 osób na Mokotowie oddało 
swój głos w tegorocznej edycji bud- 
żetu obywatelskiego. Mieszkańcy 
osiedli „Energetyki” po raz kolejny 

mogą liczyć na spory zastrzyk inwestycji finansowanych z tego źródła. Jakie udogodnienia pojawią się      
 w  2018 roku na osiedlach?  Przyglądamy się zwycięskim pomysłom.
     20 projektów na łączną kwotę 850 tys. zł zrealizowanych zostanie na całych Stegnach i Sadybie (w czę- 
ści stanowiącej osiedle MSM „Energetyka”). O wyborze zdecydowało 2120 mieszkańców. Wśród projek- 
tów sporo dotyczy poprawy infrastruktury - są remonty chodników wzdłuż ulicy Śródziemnomorskiej, re- 
mont skwerów przy tej ulicy i przy św. Bonifacego. Ciekawą inicjatywą jest podwórko integracyjne, które 
nakładem 120 tys. zł powstanie na Stegnach Północ, między budynkami Batumi 2 i 4. W zamyśle autorki,  
Anny Malinowskiej-Krokosz, która jest członkiem Rady Osiedla Stegny Północ, celem projektu jest stwo- 
rzenie i renowacja zielni miejskiej służącej do integracji lokalnej społeczności, zwłaszcza dla osób 
starszych z trudnością poruszania się oraz matek z małymi dziećmi. Ma powstać, na wzór podwórka, 
miejsce spotkań sprzyjające kontaktom sąsiedzkim.
   Fundusze zyskają też instytucje kulturalne. Dużym poparciem mieszkańców cieszyły się projekty 
Ośrodka Kultury Aktywne Stegny (OKAS), na rzecz którego Beata Owczarek złożyła aż trzy zwycięskie 
pomysły: cykl koncertów, zajęcia dla seniorów i kursy komputerowe.  Także projekt OEK „Sadyba” - war- 
sztaty zielarskie - będzie realizowany w ramach budżety obywatelskiego. Oprócz tego mieszkańcy zde- 
cydowali się wesprzeć zakup książek dla biblioteki przy Iberyjskiej 5 (najwięcej głosów w całym rejonie 
Stegien i Sadyby: 950), budowę kolejnej siłowni plenerowej między Katalońską i Marsylską, czy „Tajemni- 
czy ogród” przy Iberyjskiej 5.
    Mniejsze powody do zadowolenia mogą mieć mieszkańcy osiedla Bernardyńska - w tym roku osiedle 
było częścią rejonu wraz z tzw. starą Sadybą. Blisko 60 procent środków zgarnął tu projekt dotyczący 
Jeziorka Czerniakowskiego, mimo to mieszkańcy osiedla zyskają kompleksowy remont ulicy wjazdowej 
na osiedle (F. Starowieyskiego). Z kolei mieszkańcy Sielc (rejon 3 obejmuje Sielce i Czerniaków, a więc nie 
tylko tereny „Energetyki”) postawili, przynajmniej częściowo, na dość oryginalne pomysły. Obok więc ko- 
szy na śmieci wzdłuż Sobieskiego, w przyszłym roku pojawi się na Sielcach 100 jaśminów i bzów oraz 50 
drzew owocowych. Poparcie zyskał także ogród francuski, czy plac zabaw dla dorosłych. Zaskakujące 
jednak, że wśród zwycięskich projektów praktycznie nie ma bezpośrednio dotyczących terenów tzw. 
Czerniakowskiej Wschodniej, bez wątpienia najludniejszej części całego rejonu. 

Reklama

NOWE CHODNIKI, WIĘCEJ ZIELNI.
WYNIKI BUDŻETU OBYWATELSKIEGO

dokończenie ze str. 7.

Sukces ma wielu ojców
   Nie byłoby sukcesu, gdyby nie 
nacisk na władze Warszawy ze 
strony przedstawicieli spółdziel- 
ni mieszkaniowych i mieszkań- 
ców - projekt uchwały to prak- 
tycznie dzieło strony społecz- 
nej. Działania w tym zakresie 
prowadziły głównie Społeczny 
Komitet Mieszkańców Warszawy 
stworzony przez 65 warszaw- 
skie spółdzielnie oraz stowarzy- 
szenie Grunt to Warszawa. Obie 
organizacje od dobrych kilku lat 
zabiegały w ratuszu o korzystne 
rozwiązanie. 
  W ramach swoich działań prze- 
prowadziły m.in.  zbieranie pod- 
pisów wśród warszawiaków pod 
projektami uchwał o bonifikacie. 
W wyniku akcji, które wsparli tak- 
że mieszkańcy „Energetyki”, Spo- 
łeczny Komitet zebrał 52 tys., 
zaś stowarzyszenie 18 tys. pod- 
pisów. Finalnie wypracowano je- 
den projekt uchwały, który stał 
się przedmiotem prac radnych        
i który został przyjęty.

M.I.

M6.
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   Dostosowanie przepisów do wyroków Trybunału Konstytucyjnego 
oraz usprawnienie działalności spółdzielni - to zdaniem rządzących 
główne założenia uchwalonej noweli ustawy o spółdzielniach miesz- 
kaniowych. Jednak właśnie podpisana przez prezydenta Andrzeja Du- 
dę ustawa zamiast ułatwić, utrudni zarządzanie nieruchomościami         
i finansami spółdzielni. Co ciekawe, kilkadziesiąt zmian wprowadził 
Senat, w konsekwencji uchwalono praktycznie inną ustawę niż pier- 
wotna.  Jak zmiany wpłyną na MSM „Energetyka”?
    Najważniejsza ze zmian powoduje, że członkostwo w spółdzielni ma 
być związane tylko z posiadaniem w tej spółdzielni prawa do lokalu. 
Będzie też możliwe w przypadku zawarcia umowy o budowę lokalu.        
W konsekwencji w dniu wejścia w życie ustawy członkowie oczekujący 
tracą członkostwo,  jeśli w tym dniu nie przysługuje im w spółdzielni 
żadne prawo do lokalu. Oznacza to, że członkostwo w „Energetyce” 
straci 339 osób. Zaznaczyć jednak należy, że część spośród tej grupy 
to tzw. „martwe dusze” - osoby, które od lat nie wykazują żadnej aktyw- 
ności, nie odpowiadają na pisma ze spółdzielni. Rada Nadzorcza suk- 
cesywnie wykreśla spośród członków osoby, które konsekwentnie nie 
wykazują żadnego zainteresowania nabyciem mieszkania w nowych 
inwestycjach. Ale przepis zadziała też w drugą stronę - każdy kto ma 
mieszkanie lokatorskie lub własnościowe z mocy prawa stanie się 
członkiem spółdzielni. Nie trzeba wnosić żadnego wpisowego ani 
udziału, jak to musieli robić dotychczasowi członkowie. W ocenie wie- 
lu ekspertów, przepis ten jest sprzeczny z wyrokiem Trybunału Konsty- 
tucyjnego z 2015 roku, mówiącym o tym, że nikogo nie można zmusić 
do bycia członkiem spółdzielni. Ponad 3000 osób, które zostaną 
członkami „Energetyki”, nie zasili funduszy spółdzielni o kwotę co naj- 
mniej 600 000 zł (brak wpisowego, brak wnoszenia udziału).
    Ustawa reguluje też takie kwestie jak zasady rozliczania funduszu 
remontowego z właścicielami lokali, którzy przestają być członkami 
spółdzielni (środki zgromadzone w funduszu remontowym w wyso- 
kości odpowiadającej udziałowi we współwłasności pozostaną włas- 
nością występujących ze spółdzielni), czy określa zasady pełnomoc- 

nictwa na walnych zgromadzeniach (członek może być reprezento- 
wany przez pełnomocnika, dopuszczalne jest posiadanie jednego peł- 
nomocnictwa. Sytuacja taka ma miejsce w „Energetyce” od lat, a przy- 
jęty zapis rozwiązuje kwestię pełnomocnictw, którą zajmowała się 
Komisja Statutowa w odpowiedzi na postulaty mieszkańców). 
    Ponadto Senat wprowadził do ustawy poprawki, które uniemożliwia- 
ją spółdzielni podejmowanie decyzji o wygaśnięciu lokatorskiego pra- 
wa do lokalu osobie, która m.in. popełnia wykroczenia przeciwko obo- 
wiązującemu porządkowi domowemu, czy zalega z opłatami. Może to 
negatywnie wpłynąć na możliwości odzyskiwania przez spółdzielnię 
należnych pieniędzy. 
   Wskutek nowelizacji Ministerstwo Infrastruktury i Budownictwa uzys- 
kało możliwość kontroli spółdzielni mieszkaniowych. W razie podej- 
rzeń o naruszenie przez spółdzielnię prawa, resort może wystąpić         
o przedstawienie przez nią odpowiednich dokumentów. Ponadto jeśli 
Krajowa Rada Spółdzielcza lub związek rewizyjny nie będą wykonywać 
swoich uprawnień wobec spółdzielni mieszkaniowej, to takie upraw- 
nienia będzie miał także minister ds. budownictwa.
     Nowelizacja miała też na celu eliminację barier w budowaniu nowych 
mieszkań w ramach spółdzielczych praw lokatorskich, co wpisuje się 
w realizację założeń Narodowego Programu Mieszkaniowego. Można 
ustanawiać lokatorskie prawa do lokali, ale budować mieszkania z pie- 
niędzy spółdzielni lub z kredytu.
    To już kolejna nowelizacja przepisów spółdzielczych. Przedstawi- 
ciele spółdzielni odnoszą się krytycznie do ustawy i nieustannego pro- 
cesu fragmentarycznych zmian prawa, co negatywnie odbija się na 
możliwościach sprawnego funkcjonowania. Środowiska spółdzielców 
(KRS i ZRSMRP) apelowały do prezydenta o niepodpisywanie ustawy 
lub skierowanie jej do Trybunału Konstytucyjnego. Apel poparł m.in. 
Business Centre Club - jedna z największych i najstarszych w Polsce 
organizacji zrzeszających przedsiębiorców. Prezydent nie wyraził jed- 
nak żadnych obiekcji do nowelizacji i podpisał ustawę.

KONIEC CZŁONKÓW OCZEKUJĄCYCH, POCZĄTEK INGERENCJI MINISTERSTWA

SEJM ZNOWELIZOWAŁ 
PRAWO SPÓŁDZIELCZE

     Wśród komentarzy polityków dotyczących nowelizacji a bezrefleksyjnie powtarzanych przez 
media wyróżniają się dwa wątki. Pierwszy mówił, iż „prezesi spółdzielni potrafią całymi autobusami 
dowozić na głosowania w sprawie wyboru zarządu spółdzielni tzw. członków oczekujących. Dzięki 
ich głosom mogą później swobodnie dysponować majątkiem spółdzielni”. Poważny zarzut.  Jak to 
się jednak ma do faktów  w naszej spółdzielni? Liczba członków oczekujących, którzy wzięli udział      
w WZCz wynosi 63. Rzeczywiście autobus. Z tym, że ten autobus zbierał pasażerów przez 9 lat, gdyż 

jest to łączna liczna członków oczekujących, którzy byli na WZCz w ostatnich  9 latach, tzn. od zastąpienia ZPCz walnym. Na dwóch ostatnich 
WZCz przy Bobrowieckiej stawiło się po 6 osób, a w latach 2011 i 2015 przychodziła (a może przyjechała autobusem?) … jedna osoba.Największe 
zainteresowanie członków oczekujących wzbudziło walne w 2014 roku - wtedy zjawiło się 19 osób. Jak widać, w przypadku „Energetyki”, nawet 
przy malejącej w ostatnich latach frekwencji na WZCz  -  członkowie oczekujący nie mogą o niczym samodzielnie zdecydować. Ponadto członko- 
wie Rady Nadzorczej wybierani są przez Walne proporcjonalnie do ilości 
członków w danym osiedlu. W 24-osobowej Radzie Nadzorczej tylko 
jeden reprezentuje członków oczekujących.
     Drugi komentarz pochodzi bezpośrednio od wiceministra w Mini- 
sterstwie Infrastruktury i Budownictwa Kazimierza Smolińskiego. Tłu- 
maczył on w Sejmie, że „dzięki tej zmianie likwidowana jest pewna 
patologia występująca w spółdzielniach. Część spółdzielni w swoich 
statutach wyłączyła możliwość udzielania pełnomocnictw i właśnie 
wtedy osoby, czy to niepełnosprawne, starsze (...) nie mogły zabierać 
głosu na spółdzielni”. Zapewne w części spółdzielni tak jest. Jednak         
w „Energetyce” pełnomocnicy w oparciu o zapis w ustawie uczestniczą 
w każdym Walnym i to niestety, to one bywają źródłem patologii. Na 
czerwcowym WZCz wydano 86 pełnomocnictw. Trudno ocenić ile            
z nich dotyczyło osób niepełnosprawnych i starszych, a ile było po 
prostu głosowaniem według własnego uznania za sąsiada, któremu 
nie chciało się iść na Walne…

Reklama

KOMENTARZ
Busik prezesa, czyli 
władza wie lepiej...

Mariusz Ilnicki

red. M6
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M6: Nowy kierownik AO, nowa przewodni- 
cząca RO. Można powiedzieć, że na osiedlu 
mamy nowe otwarcie. Czego mogą oczeki- 
wać mieszkańcy po ostatnich zmianach?
Beata Maraszek: Przewodniczącą, a wcześniej 
wiceprzewodniczącą byłam już przez pewien 
czas i co do mojej postawy wobec spraw osied- 
la nie następuje żadna rewolucyjna zmiana. 
Jednakże - poznawszy w ostatnich trzech la- 
tach istotę problemów do załatwienia - moje 
oceny i strategie mogą się zradykalizować, 
zwłaszcza w zakresie dążenia do uwłaszcze- 
nia gruntów osiedlowych, dyscypliny finanso- 
wej, bezwzględnego przestrzegania obowią- 
zujących procedur, Statutu oraz praw człon- 
kowskich i koniecznej aktywizacji budynko- 
wych organów samorządowych. Takie priory- 
tety przyjęła cała RO, biorąc pod uwagę za- 
równo opinie przedstawicieli rad domów jak        
i wnioski, zgłoszone na kwietniowym Zebra- 
niu Osiedlowym.
Oczywiście dla realizacji tych celów niezbęd- 
na jest właściwa, partnerska współpraca                  
z kierownictwem administracji. Początkowo 
wydawało się, że będzie to oczywiste i możli- 
we, ale bywa różnie, zwłaszcza ze zrozumie- 
niem i poszanowaniem podmiotowości miesz- 
kańców - członków naszej spółdzielni. 
Osiedle podjęło kontrowersyjną decyzję      
o rezygnacji z remontów infrastruktury 
ogólnoosiedlowej. Wszystkie środki 
trafiają na remonty budynków. Co to 
oznacza dla mieszkańców? 
- Nieprawdą jest, że wszystkie środki trafiają 
na remonty budynków kosztem zaniedbania 
robót ogólnoosiedlowych. Rada Osiedla jedy- 
nie realizuje w tym zakresie słuszną, przemyś- 
laną i racjonalną decyzję mieszkańców wyra- 
żoną w uchwale Zebrania Osiedlowego w dniu 
7 kwietnia 2016 r. w sprawie strategii realizo- 
wania remontów infrastruktury ogólnoosiedlo- 
wej. Uchwała ta wskazuje jedynie czasowe 
ograniczenie takich prac przede wszystkim       
z uwagi na brak uregulowania stanu prawne- 
go gruntów pod naszym osiedlem. Należy do- 
dać, że w planie finansowym osiedla na rok 
2017 zostały zarezerwowane w wystarczają- 
cej wysokości środki na dokończenie plano- 
wych remontów ogólnoosiedlowych oraz na 
doraźne, ale konieczne naprawy dróg, a także 
40 tys. zł na konserwację zieleni. Tak, więc 
mieszkańcy akceptując taką strategię na Ze- 
braniu Osiedlowym nie mogą być rozczarowa- 
ni, że w br. nie będą realizowane żadne dodat- 
kowe i spektakularne zadania w tym zakresie. 
W latach poprzedzających tę decyzję przezna- 
czano na infrastrukturę osiedla nawet powy- 
żej 20 proc. z odpisów na budynkowe fundu- 
sze remontowe, a przecież ten teren nie jest 
własnością spółdzielni i mieszkańców. W in- 
nych dzielnicach jest to obowiązek właściciel- 

ski miasta i mieszkańcy nie są obciążani do- 
datkowymi (poza podatkami) kosztami utrzy- 
mywania dróg, chodników, latarni czy pod- 
ziemnych sieci kanalizacji. Ta decyzja miała 
także uświadomić Zarządowi konieczność 
negocjacji z miastem innych prawnych i finan- 
sowych warunków dalszego użytkowania 
przez nas zajmowanego terenu, a miastu - po- 
trzebę pilnego uregulowania praw własnościo- 
wych gruntów. Należy również pamiętać, że 
nasze budynki mają ponad 40 lat i wymagają 
bardzo dużych nakładów na ich modernizację. 
Szczególnie, że tak naprawdę dopiero od 
kilku lat zaczęto je poważnie modernizować.
Rada Osiedla próbuje inicjować - niezależ- 
nie od działań prowadzonych przez spół- 
dzielnię - własne działania w zakresie 
nieuregulowanego stanu prawnego terenu 
osiedla. Czy to votum nieufności dla Zarzą- 
du, czy raczej chęć zmobilizowania do 
aktywniejszej pracy?
- To jedno i drugie. Mieszkańcy są  już ziryto- 
wani brakiem postępu i przewlekłością w roz- 
wiązaniu tego problemu, licznych zaniechań 
kroków, które już przed laty mogły go rozwią- 
zać. Mam tu na myśli m.in. brak wyegzekwo- 
wania przez Zarząd od miasta realizacji jego 
czterech decyzji administracyjnych z lat 1989 
i 1990 uwłaszczających tereny naszego osied- 
la. Zakładamy, że może nasze nowe pomysły 
na strategię dochodzenia do uwłaszczenia 
gruntów okażą się skuteczniejsze. Proszę się 
temu nie dziwić, ponieważ tutaj chodzi o gwa- 
rancje bezpieczeństwa posiadania naszych 
mieszkań a także uzyskanie takich samych 
praw posiadaczy mieszkań jak na innych 
osiedlach w spółdzielni. RO pozyskuje i gro- 
madzi dokumenty dotyczące starań o uzyska- 
nie prawa własności gruntów. Nie zgadzamy 
się na przedłużanie niekorzystnej dla nas pod 
każdym względem umowy dzierżawy terenu. 
Zabiegamy o wsparcie Zarządu. Rada Osiedla, 
ale także wielu mieszkańców współpracują- 
cych z Radą podejmuje działania, ponieważ 
uważa, że Zarząd nazbyt opieszale zajmuje 
się tym problemem i bardziej zainteresowany 
jest bieżącymi remontami, modernizacją oraz 
nowymi inwestycjami, niż kwestią uregulowa- 

nia stanu prawnego gruntów dwóch osiedli. 
Od sześciu lat w zasadzie nie mamy żadnego 
sukcesu w tym zakresie. Przeciwnie. Stracili- 
śmy około 1 hektara terenów osiedla na rzecz 
spadkobierców. W naszym przekonaniu były 
to absurdalne decyzje miasta, a Zarząd nie 
znalazł sposobu na to, by sprawy o zwrot tere- 
nów w naturze zostały zablokowane, co skut- 
kuje „obdzieraniem” nas z terenu. Nie będzie- 
my, zatem czekać z założonymi rękami i bę- 
dziemy przedstawiali kolejne wnioski i propo- 
zycje. Pragnę również zauważyć, że nasze 
inicjatywy były przedstawiane i akceptowane 
przez Zarząd, a zatem musiały one mieć sto- 
sowne uzasadnienie. Za dużo czasu stracili- 
śmy na pozorne działania i czas podjąć więk- 
sze starania o uzyskanie prawa do gruntów. 
Dzięki inicjatywom RO 28 sierpnia br. (po 
trzech miesiącach od złożenia wniosku) po 
raz pierwszy od dziesięciu lat dojdzie do spot- 
kania w sądzie przedstawicieli MSM „Energety- 
ka” i Urzędu Miasta. Uważamy bowiem, że 
dotychczasowa polityka negocjacji i rozmów 
nie przyniosła żadnych efektów, a jedynie stra- 
tę czasu. Czas przejść do czynów, ponieważ 
wyraźnie widać, że w innym przypadku mias- 
to nie traktuje nas jak partnerów. Rada Osiedla 
jest w tym zakresie jednomyślna.
Wspomniała Pani o utracie terenu. Jaki to 
ma wpływ na funkcjonowanie osiedla?
- Z całą pewnością utrata tych działek to bar- 
dzo duży problem dla mieszkańców. Działki 
obejmują tereny parkingu społecznego i ogól- 
nodostępnego. Łącznie ponad 100 miejsc 
parkingowych. Już teraz borykamy się z do- 
kuczliwym brakiem miejsc do parkowania. Na 
blisko 2900 mieszkań mamy około 1200 
miejsc postojowych i parkingowych. Według 
dzisiejszych potrzeb powinniśmy mieć około 
2000 miejsc lub więcej. Jeżeli właściciele 
utraconych przez nas terenów postanowią 
zlikwidować społeczny parking i ogólnodos- 
tępne miejsca parkingowe, to będziemy mieli 
nowy problem. Liczymy, że Zarząd pochyli się 
nad tym i wesprze nas w pozyskaniu nowych 
miejsc parkingowych.
Debiutuje Pani w  Radzie Nadzorczej. Jedno- 
cześnie RO na kilku płaszczyznach ma 
wyraźnie odmienne zdanie od RN. Jak Pani 
pierwsze wrażenia po spotkaniach Rady?
- Niezależnie od „debiutu” w RN, brałam 
wcześniej udział w jej posiedzeniach jako 
przewodnicząca Rady Osiedla. Były to dość 
szokujące doświadczenia, głównie z powodu 
zauważalnego braku właściwego przygoto- 
wania przez jej członków do dyskusji czy 
argumentacji dającej podstawę podejmowa- 
nym przez RN ustaleniom, a nawet uchwałom 
i te - nie do zaakceptowania -  właściwie bezkry- 
tyczne głosowania nad propozycjami Zarządu 
bądź Prezydium RN.
Nie napawa to optymizmem, ale do składu 
Rady weszło kilka nowych osób i  w tym pokła- 
dam nadzieję na zmiany w procedowaniu. 
Uważam, że RN nowicjuszom takim jak ja 
powinna pomagać, a nie pouczać i strofować. 
Sądzę  też,  że  Rada  jako  „konglomerat”  

Nasze osiedle, ale nie nasz grunt
Rozmowa z Beatą Maraszek, przewodniczącą Rady Osiedla 
Stegny Północ
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wszystkich osiedli w zakresie spraw  wew- 
nętrznych osiedla powinna szanować stano- 
wiska przedstawicieli osiedla – nie zaś decy- 
dować za nich. Każde osiedle posiada swoją 
specyfikę i swoje rozwiązania. Nie można 
zatem przekładać swoich rozwiązań na 
inne osiedla bez odrobiny zastanowienia           
i analizy. Nie powinno budzić zdziwienia,  
że Rada Osiedla Stegny Północ, wnikliwie 
analizująca uwarunkowania podejmowa- 
nych przez siebie uchwał oraz ich zgodność 
ze Statutem i regulaminami, ma niekiedy 
odmienne zdanie niż RN, ponieważ napoty- 
ka ze strony RN na niezrozumienie swych 
decyzji, których krytyka najczęściej nie znaj- 
duje oparcia w przepisach, a ich uchylanie 
odbywa się w sposób nieformalny. Chciała- 
bym, aby RN dążyła do tego, by wszyscy 
członkowie naszej spółdzielni – skoro mają 
te same obowiązki – mieli również równe 
prawa.
Mam głęboką nadzieję na coraz lepszą, 
przyjazną  i merytoryczną współpracę na- 
szych organów samorządowych zarówno     
z Zarządem jak i z Radą Nadzorczą. Moje 
wieloletnie doświadczenia samorządowe 
wskazują - wbrew obiegowej opinii – że 
ludzie bardzo często chcą integrować                   
i utożsamiać się ze swoim najbliższym oto- 
czeniem. Chcą działać dla jego dobra i roz- 
woju. I tylko takich ludzi chciałabym skupiać 
wokół siebie: konstruktywnych, uczciwych, 
otwartych i nade wszystko życzliwych. Dla 
wszystkich chcących się kontaktować 
udostępniliśmy skrzynkę mailową 
rada.stegnypn@wp.pl.

Sielce: będzie nowa ulica, ale znika bazarek

     Na początku sierpnia Zarząd Dróg Miejskich zakończył prace na ulicy Śródziemnomor- 
skiej. Zmodernizowano pięć skrzyżowań: z Barcelońską, Kartaginy, Macedońską, Korsy- 
kańską i Nicejską. Na każdym powstały podwyższone przejścia dla pieszych, progi zwal- 
niające czy ograniczenie prędkości do 30 kilometrów na godzinę. Choć zdaniem ZDM 
wprowadzone zmiany w organizacji ruchu poprawiają bezpieczeństwo społeczności oko- 
licznych osiedli, to mieszkańcy nie do końca są zadowoleni  ze zmian. 
    Część krytykuje w ogóle zasadność zainstalowania progów zwalniających i ograniczenia 
prędkości, gdyż ulica w godzinach porannych i popołudniowych bardzo często się korku- 
je. Inni wskazują na nieprzemyślane rozwiązania konstrukcyjne.  - Wysepkę na przejściu 
przy Korsykańskiej to wymyślił chyba ktoś po dopalaczach...Źle zaprojektowana, utrudnia 
zarówno wyjazd jak i wjazd w Korsykańską oraz swobodny przejazd samochodom cięża- 
rowym - komentuje w mediach społecznościowych (strona stow. „Nasze Podwórko”) pan 
Tomasz. Nie najlepiej oceniane są też podwyższenia z szarej kostki brukowej. Zlewający 
się z ulicą kolor powoduje, że niektórzy ich nie zauważają i najeżdżają ze zbyt dużą pręd- 
kością.
    Inny punkt widzenia mają jednak poruszający się głównie pieszo, którzy pozytywnie oce- 
niają zmiany. Twierdzą, że czasem samochody potrafiły tu pędzić 80 km/h i nie zatrzymy- 
wać się przed przejściami dla pieszych. Zwolennicy remontu zwracają też uwagę,  że przy 
okazji nieco poprawiono również chodniki.

WOLNIEJSZA ŚRÓDZIEMNOMORSKA PO REMONCIE. 
NIE WSZYSCY SĄ ZADOWOLENI

    Trwa długo oczekiwana budowa ulicy Czerniakowskiej-bis. Dla mieszkańców Czernia- 
kowskiej, Zwierzynieckiej i Melomanów to spore utrudnienia w ruchu. Ale też ostatnie dni, 
gdy mogą zrobić zakupy na bazarku przy ul.Nehru. Handlujący będą tam do końca września.
     Likwidacja bazarku na którym zaopatruje się spora część mieszkańców odbywa się eta- 
pami. Kilka stoisk już zostało rozebrane. Część kupców przeniosła się kilka metrów dalej, 
gdzie pozostali mogą  jeszcze handlować,  ale i ten fragment targowiska zniknie do końca 
września. Część zaś handluje pod parasolami (tylko na takie stoiska dostali zgodę) nieda- 
leko dotychczasowego bazarku.
     Los straganów przy Nehru był jednak przesądzony od co najmniej kilku lat. Fakt, że han- 
del mógł się odbywać aż do teraz to „zasługa” opóźnień w inwestycji. Dwujezdniowa ulica 
łącząca skrzyżowanie Czerniakowskiej i Nehru z Trasą Siekierkowską ma powstać do koń- 
ca 2018 roku. Mimo to, handlujący próbują walczyć o swoje. Stowarzyszenie Kupców 
„Nehru” zebrało 5 tys. podpisów od mieszkańców, którzy chcieliby, żeby bazarek został.
    Spore grono właścicieli straganów jest na Sielcach niemal od początku, czyli od lat 
90-tych ubiegłego wieku. Przez cały ten czas targowisko miało status tymczasowego, dla- 
tego nigdy nie doczekało się straganów z prawdziwego zdarzenia. Rozwiązaniem miało 
być stworzenie w okolicy targowiska z prawdziwego zdarzenia. O tym mówi się jednak od 
co najmniej dekady.  Ostatnim pomysłem jest, o czym pisaliśmy w M6, zorganizowanie tar- 
gowiska na działce po skupie złomu przy Bluszczańskiej, czyli około 300 metrów od do- 
tychczasowej lokalizacji. Według pierwszych ustaleń nowe targowisko miało być gotowe 
już tej jesieni. Handlujący, początkowo sceptyczni, ostatecznie przystali na tą propozycję 
i nawet nawiązali współpracę z biurem architektonicznym z doświadczeniem w projekto- 
waniu tego typu obiektów. Na razie jednak nic się nie dzieje. Urząd dzielnicy twierdzi, że fi- 
nalnie targowisko będzie gotowe za rok, bo najpierw trzeba zmienić miejscowy plan zagos- 
podarowania.

Reklama

Dzieci podczas jednej z wycieczek po Warszawie w ramach akcji „Lato   
w klubie” prowadzonej w wakacje przez OEK „Sadyba”.

Najnowsze nabytki osiedla Idzikowskiego: 
nowe sprzęty na placu zabaw. red.
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Z ŁOKCIAMI NA PARAPECIE. NOTUJE HELENA KOWALIK

Na pół gwizdka
    Coraz więcej pism pojawia się na drzwiach wejściowych do bloków 
na osiedlu. Nie mam na myśli lapidarnych komunikatów administra- 
cji o robotach modernizacyjnych przeprowadzanych akurat w tym 
budynku, czy o świątecznych dyżurach pracowników działu tech- 
nicznego. Chodzi mi o teksty bez pieczątki administracji, zazwyczaj 
z nagłówkiem „Drodzy Sąsiedzi”. 
   Jakiś czas temu w oknie holu mojego bloku na Stegnach Południe 
pojawiła się alarmująca ulotka z informacją, że w jednym z poblis- 
kich wieżowców będzie zamontowana na dachu stacja bazowa tele- 
fonii komórkowej. Anonimowi autorzy przestrzegali: taki maszt 
antenowy wytwarza bardzo silne i szkodliwe dla zdrowia promienio- 
wanie, które rozciąga się na co najmniej pół kilometra. Przekaźnik 
zainstalowany na konkretnym budynku objąłby rakotwórczą emisją 
pobliskie szkoły, przedszkola, oraz place zabaw.  Poza tym – alar- 
mowali  autorzy - istnieje obawa, że operator komórkowy po jakimś 
czasie po cichu zwiększy moc anteny nawet o 600 procent w sto- 
sunku do początkowej wartości. Załączone do pisma internetowe 
linki prowadziły do bardzo bulwersujących publikacji na ten temat. 
List kończyła prośba o złożenie w administracji pisemnego protestu 
przeciw zamontowaniu stacji bazowej na osiedlu. „Czasu jest mało, 
umowa jest już w fazie opiniowania i będzie niedługo podpisana”           
-  stwierdzono na zakończenie. Alarm okazał się skuteczny, choć 
ostatnie w nim zdanie o opiniowaniu gotowej  już umowy zostało 
napisane grubo na wyrost. Nie doszło do żadnego porozumienia          
z operatorem, rozmowy zostały przerwane mimo zaakceptowania 
oferty na zebraniu mieszkańców tego konkretnego bloku. 
     Argumentami działaczy rady domu były dwie istotne informacje: 
Po pierwsze, administracja osiedla nie miała nic przeciwko zainsta- 
lowaniu masztu (zwłaszcza, że w pobliżu działają podobne). Po dru- 
gie, zgoda na montaż bazy wzbogaciłaby fundusz remontowy do- 
mu o 36 tys. zł rocznie z tytułu wynajmu miejsca na dachu, co wobec 
wieloletniego zaniedbania infrastruktury bloku byłoby liczącym się 
zastrzykiem finansowym.
     Ale zdrowie ważniejsze i inicjatorzy akcji protestacyjnej nie napot- 
kali żadnego oporu ze strony rady domu, która bez zacietrzewienia 
uznała argumenty protestujących. Żal, że administracja, nie zasięg- 
nęła wcześniej opinii, co do ewentualnej szkodliwości działania 
masztu antenowego, społecznicy schowali do kieszeni. 

    Niedługo potem na oszklonych drzwiach większości bloków na 
moim osiedlu pojawił się kolejny apel do lokatorów. Oto jego treść, 
po skrótach: (…) „Od lat  doskwiera nam, spółdzielcom Energetyki, 
problem braku uregulowania stanu prawnego gruntów, na których 
stoją nasze mieszkania. Od lat też władze samorządowe i państwo- 
we nie robią nic, aby zrównać przysługujące nam prawa z prawami, 
którym mogą się cieszyć pozostali mieszkańcy Warszawy. (...) Nikt 
nie jest zainteresowany, aby naszą sytuację zmienić. Dlatego apelu- 
jemy o podpisanie petycji do Prezes Rady Ministrów Beaty Szydło, 
aby zainicjowała działania w tym zakresie i na zawsze zakończyła 
problem, narastający od lat bez widoków na rozwiązanie i poprawę 
naszej sytuacji. (…) Zbierzmy jak najwięcej podpisów pod petycją, 
którą przekażemy w symbolicznym dniu 26 października - rocznicy 
wydania dekrety Bieruta.” 
     Dalej był też apel o solidarność do tych mieszkańców MSM „Energe- 
tyka”, których problem nie dotyczy, bo sytuacja gruntu pod ich 
blokiem jest prawnie uregulowana. I jeszcze informacja, że inicjato- 
rami zbierania podpisów pod petycją są m. in mieszkańcy osiedli 
Stegny Północ i Idzikowskiego, które w całości nie mają uregulowa- 
nego stanu prawnego gruntów. 
    Rzeczywiście sprawa jest paląca. Ale czy tego rodzaju interpelacja 
dotrze do Prezesa Rady Ministrów?  A jeśli nawet, to czy lista pod- 
pisów będzie wystarczająca, by zrobić wrażenie na rządzących? 
Wątpię. Na klatce mojego bloku po apelu do „drogich sąsiadów”. 
pozostał jedynie ślad w postaci kawałka taśmy klejącej (pewnie zer- 
wał go, jak wiele innych komunikatów jakiś nastolatek) i choćbym 
nawet bardzo chciała okazać empatię tym, którzy mają nieszczęście 
mieszkać w bloku postawionym na gruncie o nieuregulowanym 
statusie prawnym, nie wiem, gdzie i komu miałabym taki podpis 
złożyć. Była dobra inicjatywa, ale padła w połowie gwizdka. Można 
ją  jeszcze reanimować, ale szanse na powodzenie akcji są  już 
mniejsze. 
   W spółdzielniach mieszkaniowych oddolna demokracja, jak nazy- 
wają takie inicjatywy socjolodzy, rodzi się z oporami, czego przykła- 
dem jest choćby droga przez mękę zaczynających swą społeczną 
działalność rad domu. Wystarczy kilka organizacyjnych potknięć, 
niedopatrzenie, czy jedna niefortunna decyzja i nieufność, brak 
wiary, że można coś załatwić oddolnie, zaraża indolencją znacznie 
szersze grono. Jej symptomem jest wzruszenie ramion z komenta- 
rzem: a co to da?

Helena Kowalik - dziennikarka i reportażystka, autorka 
13 książek i setek reportaży. Mieszkanka Stegien                                                               

z kilkudziesięcioletnim doświadczeniem 

20 LAT TEMU W M6...
M6 towarzyszy Członkom „Energetyki” już ponad 20 lat. W  tej rubryce 
pokazujemy, czym żyła spółdzielnia dokładnie dwie dekady temu.

M6, nr 7, czerwiec 1997 r.
„Mając na uwadze przeobrażenia systemu gospodarki na ogólnoryn- 
kową, a zwłaszcza oczekiwania naszych Spółdzielców -  głównym zada- 
niem jest dążenie do uwłaszczenia członków i decentralizacji zarzą- 
dzania Spółdzielnią, przekazanie szerszych uprawnień członkom. Tym- 
czasem udział członków w systemie zarządzania Spółdzielnią i w życiu 
Spółdzielni jest niedostateczny. Od dawna utrzymuje się niska frek- 
wencja na Zebraniach Grup Członkowskich. Brak zrozumienia spół-
dzielczego działania wykształcił w wielu  przypadkach postawy rosz- 
czeniowe i utratę odpowiedzialności”.

W czerwcu 1997 roku w M6 opublikowano dokument „Kierunki rozwoju 
MSM „Energetyka” do roku 2000”. Dokument przygotował specjalnie do 
tego powołany zespół, następnie miał być on konsultowany z mieszkań- 
cami. Diagnoza na temat niskiego zainteresowania członków pozostaje 
aktualna do dziś i odnosi się zarówno do zebrań osiedlowych, jak i Walnego 
Zgromadzenia Członków. 

REKLAMA W M6 
JUŻ ZA 100 ZŁ! 

ZAMÓW OGŁOSZENIE MODUŁOWE 6x5 cm. 
DOCIERAMY DO 19 000 MIESZKAŃ NA        

DOLNYM MOKOTOWIE. 
m6@msmenergetyka.pl   |   tel. 600 38 33 34

Dziękujemy               
sponsorom: 

Zarządowi MSM „Energetyka” 
oraz Osiedlom Stegny Południe                      

i Idzikowskiego za udostępnianie boisk 
oraz ufundowanie nagród 

Organizatorzy i uczestnicy 
Energetycznej Ligi Mistrzów 

Reklama

mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
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KORZENIE MOKOTOWA: 45 LAT TEMU PIERWSI 
MIESZKAŃCY WPROWADZILI SIĘ NA STEGNY

STEGNY - WIĘCEJ            
NIŻ BLOKOWISKO
W lipcu 1972 roku pierwsi mieszkańcy wprowadzili się do 
powstających bloków na Stegnach. Obchodzące czterdzieste 
piąte urodziny osiedle było jednym z pierwszych wybudowanych 
z wielkiej płyty. Kiedyś tonące w błocie i  dotykane przerwami              
w dostawach prądu, „wychowało” sporą rzeszę swoich fanów, 
którzy nie wyobrażają sobie życia nigdzie indziej. 

     „Żyjemy w mieście, którego powierzchnię w dwóch trzecich zajmują 
wielkie zespoły mieszkaniowe. Mimo to obszary osiedli stanowią prze- 
strzeń wypartą ze zbiorowej świadomości. Pokazujemy gościom i tu- 
rystom Stare Miasto, Krakowskie Przedmieście, Nowy Świat i Łazienki, 
zdołaliśmy nawet oswoić Pałac Kultury. (…) Nikt jednak nie chwali się 
Bemowem, Chomiczówką czy Tarchominem”, czytamy w książce Jaro- 
sława Trybusia „Przewodnik po warszawskich blokowiskach”.Nikt też, 
a szkoda, zwłaszcza po lekturze tej publikacji, nie zdoła pochwalić się 
Stegnami. Dlaczego? Otóż w książce próżno jest szukać informacji na 
ich temat. Spacerując z przewodnikiem odwiedzimy 17 wybranych 
osiedli mieszkaniowych. Na Stegny niestety nie dotrzemy…
   Zostawmy zatem wspominany przewodnik i wyruszmy na podbój 
Stegien. Przy ul. św. Bonifacego w pobliżu pętli autobusowej, ale po 
przeciwnej stronie jezdni, znajduje się punkt informacyjny. Ta dwu- 
stronna tablica Miejskiego Systemu Informacji, jedna z bardzo wielu, 
jakie możemy spotkać w mieście, zawiera krótką notę historyczną 
dotyczącą rejonu i pokazuje archiwalne fotografie obserwowanego    
w danej chwili miejsca. „Osiedle Stegny zostało zbudowane w latach 
1971-1976 dla Międzyzakładowej Spółdzielni Mieszkaniowej „Energe- 
tyka” na podstawie projektu Janiny Grębeckiej i Jana Szpakowicza. 
Objęło swym zasięgiem rozlegle tereny o trójkątnym obrysie ograni- 
czonym alejami W. Sikorskiego i Wilanowską oraz ul. Jana III Sobieskie- 
go. Wewnątrz tego obszaru wytyczono kilkanaście ślepych uliczek 
osiedlowych” - czytamy na tablicy. Dawniej rozciągały się tu pola 
uprawne i ogrody poprzecinane siatką ścieżek i dróg prowadzących 
do pojedynczych gospodarstw. Na łąkach pasły się krowy, a krajobraz 
w niczym nie przypominał miasta. „Wtedy, przed pół wiekiem z okła- 
dem, nieśmiałe zarysy ulic zaledwie wślizgiwały się w gąszcz krzewów 
porzeczek i agrestu, pod osłoną cienia drzew owocowych, najczęściej 
jabłoni, gruszy i orzecha włoskiego” - pisał Jerzy Kasprzycki w „Korze- 
niach Miasta”. Jedynie chyba tylko w pobliżu skrzyżowania ulic św. 
Bonifacego i Sobieskiego zdawały się dominować nad rustykalnością 
tego miejsca, wille i dworki przy ulicach, o których dziś już nikt prawie 
nie pamięta - Żywieckiej i Falowej. 
   Kto by wtedy przypuszczał, że ten na poły folklorystyczny nastrój, 
niemal w jednej chwili, niczym bańka mydlana pryśnie, stając się wielo- 
letnim utrapieniem okolicznych mieszkańców. „W rzeczywistości plac 
budowy przypominał przez pierwsze lata wielkie pole błota. Ludzie 
gubili w nim buty, a bloki rosły w szczerym polu”, pisał Jerzy S. Majew- 
ski na łamach „Magazynu Stołecznego”. Rosły szybko niczym grzyby 
po deszczu. Nadeszła epoka Gierka, a w wraz z nią próba dynamizacji 
rozwoju kraju i poprawy jakości życia. Niedobór mieszkań budził 
społeczny niepokój, trzeba było budować więc szybko i sprawnie, aby 
zaspokoić potrzeby potencjalnych lokatorów. Dotychczasowe tempo 
budownictwa i zastosowane przy tym technologie nie wystarczały, 
władza zmuszona była sięgnąć po nowe. Innowacyjna miała się oka- 
zać koncepcja prefabrykacji. Na sąsiednim Służewcu powstała w tym 
celu fabryka domów. Była jedną z czterech jakie wybudowano w Pol- 
sce. To w niej produkowane były gotowe elementy, które następnie 
przewożone na plac budowy wykorzystywane były do montażu ścian. 
„Zgodnie z harmonogramem ustalonym za pomocą komputera Odra 
1304 zainstalowanym w Ośrodku Obliczeniowym Kombinatu Budow- 

nictwa Miejskiego Południe, Fabryka Domów wysyła elementy budow- 
lane na Stegny, ładowane do kontenerów w takiej kolejności, w jakiej 
będą wyjmowane na placu budowy przy montażu ścian”, relacjonowa- 
ła „Stolica” w lipcu 1972 r. Stegny, o czym dowiadujemy się z tego sa- 
mego artykułu, były pierwszym warszawskim osiedlem zbudowanym 
z wielkiej płyty. „Wielka płyta - nowość i nadzieja warszawskiego (i nie 
tylko) budownictwa”, zachwycał się Lech Chmielewski w „Przewodniku 
Warszawskim”. Entuzjazm nie trwał jednak zbyt długo. Jakość budo- 
wanych w pośpiechu mieszkań okazała się wątpliwa.  Mieszkańcy prze- 
chodzili prawdziwą gehennę. „Pociechą dla nich było to, że otrzymali 
większe i lepiej rozplanowane mieszkania niż budowane w latach 
sześćdziesiątych. Nawet w lokalach typu M-2 są kuchnie z oknami               
i oddzielne WC. Prawie wszyscy mają balkony lub loggie”, czytamy        
u Chmielewskiego. 
    Na osiedlu stanęło około 100 budynków. Te najbardziej potężne, 
niczym betonowe ekrany akustyczne przypominające podłużne molo- 
chy, stanęły wzdłuż al. Sikorskiego. Od zachodu miały osłaniać osied- 
le przed  zimnym powietrzem.  Układ bloków nie jest więc na Stegnach 
przypadkowy. Ich odpowiednie ustawienie w korelacji z zaprojektowa- 
ną zielenią miało wymusić wewnątrz osiedla cyrkulację powietrza i za- 
pewnić tym samym jego przewietrzenie. Chyba najbardziej rzucające 
się w oczy, to 11- i 16-kondygnacyjne punktowce. Zaprojektowano je 
w centrum osiedla. Miały stanowić otulinę dla pomyślanego w tym 
miejscu centrum usługowego. „Domy stanęły, centrum „spadło z pla- 
nu”. Na jego miejscu rozciąga się rozległa łąka. Jest to również bolącz- 
ka wszystkich większych warszawskich osiedli”, relacjonował pod ko- 
niec lat 80-tych Lech Chmielewski w swoim przewodniku. Pustka po- 
środku osiedla, niewykorzystana do końca przestrzeń, projekt nie          
w pełni zrealizowany.
    Taki stan utrzymywał się jeszcze przez długie lata. Dziś przestrzeń 
jest szczelnie wypełniona blokami, pierzeja ul. św. Bonifacego zdaje 
się być w pełni domknięta, ale usług niestety wciąż niewiele jak na tak 
duże skupisko ludzi. Kolejną bolączką  o której nie pomyślano w la- 
tach 70-tych, a która z roku na rok doskwiera coraz bardziej, są par- 
kingi. Podczas projektowania osiedla nie przewidziano komunikacji 
samochodowej wewnątrz, a parkingi przy budynkach projektowano 
przy założeniu 70 samochodów na 1000 mieszkańców. Plany podwo- 
jenia tej liczby przez wzniesienie parkingów kilkupoziomowych nie 
zostały zrealizowane. 
    Patrząc dziś na osiedle z lotu ptaka, aż trudno uwierzyć, że jeszcze 
niespełna pół wieku temu były tu peryferia miasta, a bloki projekto- 
wane były na polach i długo zamiast ulic i chodników było po prostu 
błoto. Stegny przeszły jednak zmianę, która wielu zaskakuje. „Cud na 
Stegnach” - tak „Gazeta Stołeczna” zatytułowała swój artykuł na pierw- 
szej stronie opublikowany w dniu otwarcia kompleksu sportowo-         
-rekreacyjnego przy Maltańskiej. „Tak, jak nowy skwer między blokami 
na Stegnach mogłyby wyglądać tereny zielone na innych PRL-owskich 
osiedlach” pisał Michał Wojtczuk. Może więc rację miał autor wspom- 
nianego na początku „Przewodnika po warszawskich blokowiskach”, 
że pominął Stegny. Bo to osiedle  to dużo więcej niż blokowisko.

Hubert Habrat

Ulica św. Bonifacego od strony Dolinki Służewieckiej. Dziś takich 
„lokatorów” próżno szukać w okolicy.

źr
. w
cz
or
aj
id
zi
s.
bl
og
sp
ot

.c
om



wrzesień-październik

15

   Kawalerka na sprzedaż, ul. Czer- 
niakowska. 28,7 m², 244 tys. zł. Tel. 
578 722 927.

 Wynajmę miejsce postojowe             
w garażu (na parterze) przy ul. Boni- 
facego 66. Kontakt: 667 033 829.

 Mam do wynajęcia nowe 72m² 
trzypokojowe mieszkanie przy ul. 
św. Bonifacego 66. Jest możliwość 
wynajęcia 2 miejsc postojowych 
dodatkowo płatnych. Kontakt: 
667 033 829.

 Kawalerka na sprzedaż, 28,7m²; 
ul. Czerniakowska, 4 piętro, winda, 
widna kuchnia, tel. 578 72 29 27; 
244 tys zł. 

 Wynajmę stanowisko garażowe 
Korczyńska 8,  tel. 601 327 419.

 Sprzedam nowe, gustownie 
urządzone 72m² trzypokojowe 
mieszkanie przy ul. św. Bonifacego 
66 wraz  z 2 miejscami postojowymi. 
Kontakt: 667 033 829.

 Sprzedam wygodne mieszkanie       
2 pokoje 42,5 m² z 2013 r. na  
Stegnach. Telefon: 502 966 518.

 Działka budowlana 5000 m² za 
Zalesiem Dolnym pilnie do sprzeda- 
nia. Tel. 604 135 178. 

 Sprzedam mieszkanie 
własnościowe z piwnica. Stegny, 
cena 250 tys. zł. Tel. 690 014 037.

 Odstąpię działkę pracowniczą. 
Sadyba, Augustówka 2. Tel. 505 332 
767. 

 Remontujesz mieszkanie? Po- 
radź się architekta wnętrz absol- 
wentki Akademii Sztuk Pięknych. 
Kompleksowe projekty, najnowsze 
trendy, doradztwo i konsultacje 

godzinowe. Tel. 603 674 590. 

 Profesjonalna porada w zakresie 
architektury wnętrz w przystępnej 
cenie. Tel. 603 670 298.

  Złota rączka. Staszek, tel. 572 
791 355. Usuwanie usterek: hydra- 
ulicznych (w tym udrażnianie), 
elektrycz. i inne prace techniczne.

 Usługi hydrauliczne - pełen 
zakres. Uprawnienia gazowe. Tel. 
883 699 907.

  Adam, złota rączka. Szybko, ta- 
nio, solidnie. Referencje. Wszystko 
co może się zepsuć można napra- 
wić. Kran, gniazdko, drzwiczki, że- 
lazko. Dojazd i wycena gratis, drob- 
ne prace od ręki. Tel. 886 138 679.

  ZŁOTA RĄCZKA - drobne usługi      
i pomoc sąsiedzka, naprawy, wymia- 
ny, montaże, hydraulika, elektryka, 
elektryka, ślusarskie… Zadzwoń, 
zapytaj, na pewno pomogę. Tel. 508 
27 67 68.

  ELEKTRYK. Tel. 503 563 035. 
Szeroki zakres, solidnie, terminowo.  
Monitoring, alarmy, projekty. 
Usterki, awarie, nowe instalacje.

  Cyklinowanie parkietu, bezpyło- 
wo. Układanie. Profesjonalnie z gwa- 
rancją. Tel. 601 347 318. 

  Naprawa, serwis, regulacja 
okien. Wymiana uszczelek. Montaż 
nawiewników, żaluzji, rolet, mos- 
kitier, plis, zabezpieczeń do okien, 
ul. Kozłowskiej 1. Tel. 22 296 06 96.

 Zakład Tapicerski z wieloletnim 
doświadczeniem poleca swoje usłu- 
gi, tel. 22 842 94 02, 502 250 803. 

 Żaluzje, rolety, plisy, moskitiery. 
Profesjonalnie, z gwarancją. Tel. 
501 572 800.

  Wynajem odkurzacza piorącego 
Karcher Puzzi. Cena promocyjna 48 

zł/doba. Gratis 100g profesjonalne- 
go proszku do prania dywanów                 
i tapicerki. Tel. 577 305 175.

  Profesjonalne pranie dywanów i 
mebli tapicerowanych odkurzaczem 
piorącym Karcher. Tanio i solidnie. 
Cena promocyjna 5-8 zł/m² wykła- 
dziny lub dywanu. Tel. 577 305 175.

 Angielski u doświadczonej na- 
uczycielki - dzieci powyżej 10 lat, 
młodzież, studenci. Niedrogo. Tel. 
888 751 452.

 Indywidualne lekcje języka 
angielskiego dla dzieci do 14 lat. 
Mówimy po angielsku od razu, bez 
względu na zakres słownictwa. 
Pierwsza lekcja gratis! Ceny od 35 zł. 
Małgorzata 531 99 89 44.

  Niemiecki z nauczycielem: szkoła 
podstawowa, gimnazjum, liceum, 
technikum. 
korepetycjeniemiecki@onet.eu.

 Podolog. Leczniczy pedicure           
w domu klienta. Opracowanie paz- 
nokci, usuwanie zrogowaceń, od- 
cisków, modzeli, nagniotków, popę- 
kane pięty, wrastające paznokcie. 
Tel. 602 318 066.

  PSYCHOLOG Instytutu Psychiatrii  
i Neurologii. Psychoterapeuta uza- 
leżnień i przemocy domowej z 

15-letnim doświadczeniem. Terapia 
krótkoterminowa skoncentrowana 
na rozwiązaniu. Sadyba.  Tel. 608 
222 000.

  Allianz – dla czytelników M6 
specjalne zniżki na ubezpieczenie 
mieszkania i ubezpieczenia 
turystyczne – zadzwoń, sprawdź.  
Tel. 607 77 99 04.

 STENIA. Usługi fryzjerskie dam- 
skie w domu klienta. Mokotów -Ursy- 
nów-Wilanów. Tel. 22 642 46 12,  
tel. informacyjny 885 955 750.

   Mycie okien. Tanio i solidnie. 
Pojedyncze 15 zł, dwuskrzydłowe 
20 zł, balkonowe 20 zł, Dojazd 
gratis przy zamówieniu na min. 50 
zł. Tel. 577 305 175.

   KRAMP-PEST Deratyzacja, de- 
zynsekcja, dezynfekcja, zabezpie- 
czenia sanitarne. Usuwamy pluskwy, 
karaluchy, szczury i wszelkie inne 
szkodniki. Tel.690 231 843.

 RADCA PRAWNY - rozwody, spad- 
ki, umowy (w tym kredyty frankowe), 
odszkodowania, windykacje, pełna 
obsługa przedsiębiorców.                          
Tel. 690 876 653.

 Kolekcjoner poszukuje prospek- 
tów samochodowych, Matchboxów 
oraz komiksów z PRL. Tel. 600 354 
997, e-mail: zanbaq@wp.pl.

   RÓŻNE

Dla członków spółdzielni ogłoszenia drobne  są bezpłatne. Maksymalna 
długość to 170 znaków. W ramach ogłoszeń darmowych nie publiku- 
jemy adresów stron www. Ogłoszenia prosimy przesyłać pod adres 
m6@msmenergetyka.pl w tytule zaznaczając  „Ogłoszenie drobne”, lub 
SMS-em na numer  692 675 633 podając w wiadomości treść oraz imię        
i nazwisko. Materiały  do następnego wydania przyjmowane są  do 10 
października 2017.

 EDUKACJA

 ZDROWIE I URODA

 NIERUCHOMOŚCI

 USŁUGI REMONTOWE

OGŁOSZENIA DROBNE

Energetyczna Liga Mistrzów: mistrzem 
Sadybianka, nowy sezon już we wrześniu
    Do końca sierpnia można zgłaszać się do rozgrywek międzyosiedlowej ligi piłkarskiej. 
Przed przerwą wakacyjną w OEK „Sadyba” odbyło się uroczyste zakończenie poprzedniego 
sezonu i wręczenie nagród dla najlepszych. Wygrała Sadybianka, wicemistrzem została dru- 
żyna Sadybiakos, a  trzecie miejsce przypadło Denar Club Stegny Południe. 
     Fundatorami nagród są Zarząd oraz rady osiedli Stegny Południe i Idzikowskiego. Nagrodę 
dla zwycięzcy ligi wręczył Grzegorz Engelbrecht, członek Zarządu MSM „Energetyka” ds. gos- 
podarki zasobami mieszkaniowymi. Puchary i nagrody ufundowane przez administrację i Ra- 
dę Osiedla Stegny Południe z rąk Marka Żyszki - przew. RO, odebrali najlepsi strzelcy ligi: zwy- 
ciężył Kamil Mikas z Sadybianki, zdobywca aż 108 bramek, drugie miejsce zajął Sebastian 
Kołaczew z Denar Club Stegny Południe, zaś trzecie miejsce ex aequo Tadeusz Cegiełko z Sa- 
dybiakosu i Mariusz Ilnicki z Administracji-M6. Z kolei osiedle Idzikowskiego było sponsorem 
nagród dla najlepszego zawodnika i bramkarza. Wyróżnienia trafiły do Kamila Mikasa (Sady- 
bianka) oraz Huberta Wiśniewskiego z drużyny Idzik 303. Nagrody wręczyli Krystyna Śmigiel- 
ska i Renata Kołodziej z Rady Osiedla, oraz Marek Worach z kierownictwa administracji. 
    Podczas uroczystości, która zgromadziła kilkadziesiąt osób, puchary powędrowały także w ręce… wręczających nagrody. Organizatorzy roz- 
grywek wręczyli bowiem sponsorom puchary i dyplomy mecenasów sportu amatorskiego.
    W szóstej edycji rozgrywek wzięło udział 11 drużyn i rekordowa liczba 156 zawodników. Mecze rozgrywane są na dwóch boiskach przy ul. 
Maltańskiej oraz na osiedlu Idzikowskiego w poniedziałki i czwartki w godz. 20.00-22.00. Kolejna runda rozpocznie się we wrześniu. Liga jest otwarta 
dla wszystkich mieszkańców. Chęć udziału drużyny, lub pojedynczych osób chcących dołączyć do jednej z drużyn można zgłosić pod adresem 
energetycznaLM@wp.pl, oraz na facebook.com/EnergetycznaLM. Drużyna powinna liczyć minimum sześć osób w wieku co najmniej 25 lat.

Najlepszym w VI edycji ELM gratuluje i wręcza 
nagrody Grzegorz Engelbrecht, członek Zarządu 
MSM „Energetyka”.
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